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ادعای دبیرکل سازمان ملل در خصوص منشأ ایرانی
 سلاح های به کار رفته در حمله به تاسیسات نفتی عربستان

تبعات یک گزارش

امروز به بررسی پیشنهاد رئیس بنیاد مستضعفان مبنی بر ساخت مسکن 
در حاشیه شهر مشهد می پردازد؛

طرح های مسکن بدون 
برنامه های مطالعاتی

ایستگاه آخر
مرگ به عنوان دروازه ورود انسان به عالم آخرت، با مسائل و احکامی 
همراه است که از سویی، تکلیف بازماندگان و از سویی تکریم و آرامش 
رفتگان است که تغسیل یکی از این احکام است

شهردار در پاسخ به سوال صبح امروز مطرح کرد

طرح های تفصیلی دزد 
گیر فساد در شهرداری  

بررسی چالش های آموزشی کشور در بهارستان

معلمی که در اسنپ کار 
می کند، نمی تواند 
مربی خوبی باشد
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اینهاتحولاتیگذراهستند
اســتادیار روابــط بیــن الملــل دانشــگاه فردوســی مشــهد بــا اشــاره بــه اعتراضــات 
ــذرا  ــی گ ــا تحولات ــیم این ه ــته باش ــر داش ــد در نظ ــت: بای ــکا گف ــر آمری اخی
ــه ترامــپ هســتیم،  ــی علی ــا شــاهد تحولات هســتند و همــان طــور کــه الان م
ــر  ــاکان منتظ ــد کم ــد، بای ــع او رخ ده ــه نف ــی ب ــده تحولات ــکان دارد در آین ام

باشــیم. 
ــه اعتراضــات  ــژاد ضمــن اشــاره ب ــر احمــد فاطمــی ن ــزارش ایســنا، دکت ــه گ ب
ــه قتــل مارتیــن لوترکینــگ و اعتراضــات  ــکا در واکنــش ب دهــه 1960 در آمری
ــه ای  ــات از اندیش ــن اعتراض ــر دو ای ــرد : ه ــان ک ــکا، بی ــا در آمری ــن روزه ای
ــی  ــی و سیاس ــای اجتماع ــه تبعیض ه ــر دو ب ــد و ه ــئت می گیرن ــان نش یکس
ــاص  ــور خ ــه ط ــتان و ب ــتان و رنگین پوس ــان سفیدپوس ــکا می ــود در آمری موج

برمی گــردد. سیاه پوســتان 
وی ادامــه داد: طبیعتــا در ایــن فضــای پیــدا شــده و بــا توجــه بــه اینکــه آمریــکا 
کشــوری مدعــی دموکراســی و برابــری نــژادی اســت، ایــن اعتراضــات رنگیــن 
پوســتان بســیار برجســته شــده، امــا از طرفــی ایــن اعتراضــات بــه غیــر از ایــن 
ــد،  ــژادی باش ــای ن ــه تبعیض ه ــبت ب ــردم نس ــم م ــته از خش ــا برخاس ــه واقع ک

ــد.  ــه، باهــم متفاوت ان ــات زمان ــه فضــا، مقتضیــات و امکان بســته ب
ایــن اســتاد دانشــگاه بــا اشــاره بــه اینکــه در جریــان اعتراضــات بــه قتــل جــورج 
فلویــد یکــی از مهم تریــن عواملــی کــه باعــث بــروز خشــم مــردم شــد، پخــش 
ــر  ــاید اگ ــود و ش ــد ب ــورج فلوی ــل ج ــه قت ــازی، از لحظ ــای مج ــی در فض کلیپ
ــاق  ــکا اتف ــوب هایی در آمری ــن آش ــز چنی ــد هرگ ــش نمی ش ــپ پخ ــن کلی ای
ــای  ــت خطاه ــه عل ــا ب ــال ه ــن س ــر در ای ــزاران نف ــه ه ــا اینک ــاد، کم نمی افت
پلیــس در آمریــکا کشــته شــدند امــا در نتیجــه ایــن اقدامــات، هیــچ اعتــراض 
و شورشــی از جانــب مــردم آمریــکا صــورت نگرفتــه بــود ولــی در حــال حاضــر 
جــورج فلویــد نــه تنهــا در آمریــکا بلکــه در بســیاری از کشــورهای دنیــا تبدیــل 
ــل  ــت، قت ــده اس ــتی ش ــه نژادپرس ــترده علی ــات گس ــرای اعتراض ــادی ب ــه نم ب
او حتــی اعتراضــات فراملــی را رقــم زده، بنابرایــن رســانه ها و شــبکه های 
ــک  ــات کم ــن اعتراض ــدن ای ــه دار ش ــترش و ادام ــه گس ــه ب ــی، هم اجتماع

کرده انــد. 
تحولات این روزهای آمریکا گذرا هستند

ــر  ــاه نوامب ــات م ــر انتخاب ــرات ب ــن تظاه ــر ای ــوص تاثی ــن در خص وی همچنی
ــه نفــع دموکــرات  ــکا ب ــا تحــولات جــاری در آمری ــان کــرد : طبیعت ــکا، بی آمری
ــا  ــا اینکــه دموکرات ه ــود، کم ــد ب ــدن خواه ــو بای ــه طــور مشــخص ج ــا و ب ه
و شــخص بایــدن، ســعی کردنــد هیــچ فرصتــی را از دســت ندهنــد تــا بتواننــد 
ــود  ــه خ ــه کارنام ــد چراک ــتفاده کنن ــی سوءاس ــتفاده و حت ــولات اس ــن تح از ای
دموکرات هــا، بــه خصــوص بایــدن، کارنامــه درخشــانی در زمینــه نــگاه و 
ــود  ــاش خ ــه ت ــر هم ــال حاض ــذا در ح ــت، ل ــتان نیس ــا رنگین پوس ــورد ب برخ
ــود  ــع خ ــه نف ــن ب ــکل ممک ــن ش ــه بهتری ــولات ب ــن تح ــا از ای ــد ت را می کنن

ــد.   ــتفاده کنن اس
ــار  ــات در کن ــن اتفاق ــت ای ــوان گف ــر می ت ــال حاض ــزود : در ح ــژاد اف فاطمی ن
ــرای  ــی ب ــاز مثبت ــع دیگــر، امتی ــا و وقای ــروز مشــکات ناشــی از شــیوع کرون ب
دموکــرات هــا و بایــدن و طبیعتــا بــه ضــرر ترامــپ بــوده اســت، امــا ایــن نکتــه 
را نیــز بایــد در نظــر گرفــت کــه هنــوز حــدود چهــار مــاه دیگــر تــا انتخابــات 
ــی در رای دادن و در  ــکار عموم ــده و اف ــی مان ــکا باق ــوری آمری ــت جمه ریاس
انتخــاب گزینــه مــورد نظــر خــود، معمــولا بــه تحــولات کوتــاه مــدت و نزدیــک 
ــاده  ــش از آن افت ــه پی ــی ک ــا اتفاقات ــد ت ــش نشــان می دهن ــات واکن ــه انتخاب ب
ــولات  ــر تح ــد منتظ ــم بای ــر می کن ــورد فک ــن م ــه ای ــه ب ــا توج ــذا ب ــت، ل اس
آتــی باشــیم، اگــر ایــن جنبــش تــا ماه هــای آینــده ادامــه پیــدا کنــد وضعیتــی 
ــان  ــی پای ــای آت ــا هفته ه ــا ت ــه جنبش ه ــن ک ــا ای ــد ت ــش می آی ــاوت پی متف
یابــد و طبیعتــا دوبــاره رای مــردم بســتگی پیــدا می کنــد بــه مســائل بنیادینــی 
ــوده،  ــا مطــرح ب ــدت ه ــا م ــا ت ــان و دموکرات ه ــوری خواه ــه از منظــر جمه ک
ــم  ــم و فکــر کنی ــگاه کنی ــه ن ــه قضی ــه ب ــی خوش بینان ــد خیل ــا نبای ــن م بنابرای
ــی  ــه در رســانه ها مطــرح اســت، شکســت ترامــپ قطع ــی ک ــق بحــث های طب
ــد در نظــر داشــته باشــیم  ــات می شــود، بای ــروز انتخاب ــدن حتمــا پی اســت و بای
این هــا تحولاتــی گــذرا هســتند و همــان طــور کــه الان مــا شــاهد تحولاتــی 
ــه نفــع او رخ دهــد و  علیــه ترامــپ هســتیم، امــکان دارد در آینــده تحولاتــی ب
کمــاکان بایــد منتظــر باشــیم، امــا اگــر همیــن الان و صرفــا بــا توجــه بــه ایــن 
ــاز  ــک امتی ــات ی ــن اتفاق ــا ای ــم ، قطع ــم نظــر بدهی ــده بخواهی ــورد پیــش آم م

منفــی بــرای ترامــپ اســت . 
نباید به نظرسنجی های انتخابات آمریکا امیدوار بود

اســتادیار روابــط بین الملــل گــروه علــوم سیاســی دانشــگاه فردوســی مشــهد 
همچنیــن در مــورد تبــادل زندانیانــی کــه اخیــرا بیــن ایــران و آمریــکا صــورت گرفتــه، 
عنــوان کــرد : از نظــر مــن مســئله تبــادل زندانیــان و مذاکــره در مــورد ایــن تبــادلات، 
موضوعــی عــادی و کم اهمیــت اســت، کمــا اینکــه در گذشــته و در اوج جنــگ ســرد 
بیــن آمریــکا و شــوروی تبــادل زندانیــان بیــن دو کشــور، مســئله ای رایــج بــود و انجام 
می شــد  و روی کلیــت روابــط هــم تاثیــری نداشــت، هــر چنــد در حــال حاضــر شــاید 
یکــی از بهتریــن نقــاط امیدبخــش بــرای ترامــپ ایــن باشــد کــه بتوانــد تحولــی در 
روابــط بیــن ایــران و آمریــکا بــه وجــود آورد و تــا حــدودی مشــکات ناشــی از بــروز 
ــه  ــه نظــر می رســد ک ــا ب ــد، ام ــرار ده ــرا را تحت الشــعاع ق ــا و اعتراضــات اخی کرون
ــچ  ــال حاضــر هی ــن اســت و در ح ــی سیاســت گذاران دو کشــور، خــاف ای اراده کل
کــدام، آمادگــی تجدیــد نظــر در رابطــه جــاری بیــن دو کشــور را ندارنــد، لــذا بعیــد 
اســت تبــادل دو زندانــی ، بتوانــد تحولــی اساســی و یــا حتــی گشایشــی محــدود در 
روابــط بیــن دو کشــور ایجــاد کنــد و کمــاکان بــه نظــر می رســد رونــد فعلــی ادامــه 
خواهــد داشــت کــه البتــه بــا توجــه بــه ایــن کــه دو کشــور دغدغه هــا و مشــکاتی 
ــکوت  ــا مس ــان فع ــش دو جانبه ش ــد، تن ــود دارن ــورهای خ ــی کش ــه داخل در زمین
گذاشــته شــده ولــی حــل نشــده اســت کــه البتــه همیــن مســکوت گذاشــته شــدن، 
ــای  ــران امیدواری ه ــرد : در ای ــان ک ــد. وی خاطرنش ــت باش ــی مثب ــد اتفاق می توان
ــر  ــاه نوامب ــات م ــپ، در انتخاب ــر از ترام ــه غی ــردی ب ــاب ف ــر انتخ ــی ب ــادی مبن زی
آمریــکا وجــود دارد، امــا هنــوز نمی تــوان قطعــی گفــت چــه اتفاقــی خواهــد افتــاد و 
بایــد منتظــر بــود و دیــد در ایــن چنــد مــاه باقــی مانــده تــا انتخابــات، چــه تحولاتــی 
ــج نظرســنجی های انجــام  ــه نتای ــد ب ــی هــم نبای رخ خواهــد داد، ضمــن اینکــه خیل
ــود،  ــدوار ب ــوری، امی ــات ریاســت جمه ــکا در خصــوص نتیجــه انتخاب ــده در آمری ش
ــه نفــع بایــدن  چــرا کــه همیــن نظرســنجی هایی کــه در حــال حاضــر نتیجــه اش ب
اســت، در دور قبلــی انتخابــات ریاســت جمهــوری آمریــکا، بــه نفــع کلینتــون بــود در 
حالــی کــه در نهایــت ترامــپ بــه عنــوان رئیــس جمهــور انتخــاب شــد، بنابرایــن بایــد 
ــاب  ــالای انتخ ــال ب ــوص احتم ــانه ها در خص ــه در رس ــی ک ــورد خوش بینی های در م

بایــدن مطــرح اســت، تامــل کــرد و زود قضــاوت نکــرد .

گفتوگو

ادعای دبیرکل سازمان ملل در خصوص منشأ ایرانی سلاح های به کار رفته در حمله به تاسیسات نفتی عربستان

تبعات یک گزارش
آنتونیــو  جمعــه  روز 
دبیــرکل  گوتــرش، 
طی  ملــل،  ســازمان 
شــورای  به  گزارشــی 
که  کــرد  ادعا  امنیــت، 
کار  بــه  موشــک های 
رفتــه در حمات به یک 
در  المللی  بیــن  فرودگاه 
تاسیســات  و  عربســتان 
نفتی این کشــور، منشــأ 
ایرانی داشته اند. همچنین، 
گوترش گفته ســاح هایی کــه آمریکا در 
نوامبــر 2019 و فوریه 2020 مصادره کرده 
بود، نیز منشــأ ایرانی داشــته اند. دبیرکل 
ســازمان ملل مدعی شــده است که برخی 
از این ســاح ها شبیه به ساح هایی هستند 
که در ایران تولید می شوند یا عائم فارسی 
دارنــد. برخــی دیگر، بین فوریــه 2016 و 
آوریــل 2018 به ایران تحویل داده شــده 
اند. گوترش در ادامــه ادعا های خود، گفته 
ساح هایی که توسط آمریکا در سواحل یمن 
مصادره شــده بودند، نه تنها ایرانی بوده اند 
بلکه ممکن است »به شــکلی ناسازگار« با 
قطعنامه 2231 شــورای امنیت منتقل شده 
باشــند. طبق ادعای گوترش، سازمان ملل 
بقایای ســاح های به کار رفته در حمات 
به فــرودگاه بین المللی »ابها«، تاسیســات 
نفتی »عفیف« و تاسیسات نفتی »بقیق« و 
»خریص« در عربســتان سعودی را بررسی 
کرده و به این ارزیابی رسیده که موشک های 
مورد اســتفاده در این حمات منشأ ایرانی 
داشته اند. همچنین، گوترش گفته پهپاد های 

به کار رفته در حمات به تاسیســات نفتی 
شرق عربستان نیز منشــأ ایرانی داشته اند. 
در 14 ســپتامبر 2019، بزرگترین تاسیسات 
نفتی جهان در شرق عربستان، مورد حمات 
موشکی و پهپادی قرار گرفت. این حمات 
ناگهان نصف تولید نفت عربســتان )حدود 
پنــج میلیون بشــکه در روز( را مختل کرد. 
آمریکا و برخی کشور های اروپایی، ایران را 
متهم کردند. اما ایــران این اتهام را قویا رد 
کرد. حالا ســازمان ملل هم به نوعی ادعای 
آمریکا و کشــور های اروپایی را تایید کرده 
است. ایران، ادعا های مطرح شده در گزارش 
جدید دبیرخانه ســازمان ملــل را رد کرده و 
آن ها را به مثابه »استفاده ابزاری از دبیرخانه 
ســازمان ملل متحد برای اهداف سیاسی« 
دانسته است. وزارت خارجه ایران در بیانیه ای 
گفته اســت ادعا های جدید ســازمان ملل، 
»تحت فشــار های سیاسی رژیم های آمریکا 

و عربستان« مطرح شده اند. 
گزارش گوترش هنوز به طور کامل منتشــر 
نشده است، اما رسانه های غربی بخش هایی 
از آن را منتشــر کردنــد. این گــزارش، از 
جهت هــای گوناگون حائز اهمیت اســت و 
می تواند تنش ها پیرامون ایران را در سازمان 
ملل تشــدید کنــد. شــاید مهمترین جنبه 
گزارش گوترش در ارتبــاط با بحث تمدید 
یا رفع تحریم های تســلیحاتی سازمان ملل 
علیه ایران معنا یابد. محتوای این گزارش در 
شرایطی افشا شد که آمریکا به سختی برای 
تمدید تحریم های تســلیحاتی ایران تاش 
می کند. در همین راستا، آمریکا، پیش نویس 
قطعنامــه ای را تهیــه و آن را میان اعضای 

شــورای امنیت توزیع کرده و قرار است این 
قطعنامه را به رای گیری بگذارد. هدف اصلی 
این قطعنامه، تمدید تحریم های تســلیحاتی 
علیــه ایران اســت. وزارت خارجــه ایران، 
احتمال دست داشتن آمریکا در تهیه گزارش 
سازمان ملل را مطرح کرده و آن را با مسئله 
تمدید تحریم های تسلیحاتی مرتبط دانسته 
اســت. در بیانیه وزارت خارجــه ایران آمده 
اســت: »جالب تر آن که گــزارش دبیرخانه 
}ســازمان ملل{ همزمان با اقدام آمریکا در 
ارائه پیش نویــس قطعنامه خطرناکی برای 
تسلیحاتی  غیرقانونی محدودیت های  تمدید 
علیه ایران منتشــر می شــود و مفاد آن دو 
هفته قبل از انتشار توسط آمریکا مورد استناد 
قــرار گرفته و این شــائبه را تقویت می کند 
که این گزارش به ســفارش آمریکا و برای 
بهره برداری توســط آن کشــور در شورای 

امنیت علیه ایران تهیه شده است.«
به احتمال زیــاد، دولت آمریکا برای متقاعد 
کــردن اعضای شــورای امنیت بــه تمدید 
تحریم های تســلیحاتی ایــران، به گزارش 
اخیر گوترش اســتناد کند. از این رو، شــاید 
بتوان گفــت که گوترش بــا تهیه گزارش 
جدید خود علیه ایران، در زمین دونالد ترامپ 
بازی کرده و آگاهانه یا ناآگاهانه اســتدلال 
دولت آمریکا در حمایت از تمدید تحریم های 
تســلیحاتی ایران را تقویت کرده است. اما 
ســوای بحث تحریم های تسلیحاتی که روز 
به روز داغ تر می شــود، گــزارش دبیرخانه 
سازمان ملل، نبرد حقوقی دیگری در رابطه 
با قطعنامه 2231 شورای امنیت آغاز می کند. 
اجــرای قطعنامه  درباره  گزارش گوتــرش 

2231 بود. اما وزارت خارجه ایران می گوید 
اساســا دبیرخانه سازمان ملل اختیاری برای 
تهیه چنین گزارشــی نــدارد. وزارت خارجه 
ایران تاکیــد کرد: »در حالی که دبیرخانه بر 
اساس تفســیر غیرمعمول از قطعنامه 2231 
تاکنــون از گزارش موارد متعدد نقض برجام 
توسط آمریکا و کشور های اروپایی خودداری 
کــرده و حتی با خروج آمریــکا از برجام که 
نقض آشکار قطعنامه 2231 است در نهایتِ 
تســامح و ابهام برخورد کرده اســت؛ اما در 
موضوعی که دبیرخانه طبق ترتیبات مرتبط 
با اجرای قطعنامه 2231 اساســا اختیاری در 
آن ندارد ورود کرده و اقدام به تهیه گزارش 

به اصطاح تخصصی می کند.«
قطعنامه2231 شــورای امنیت که در سال 
2015 در تایید برجام صادر شد، به دلیل متن 
مبهم و قابل تفســیر آن، از همان ابتدا منشأ 
اختاف بود. تا حالا در رابطه با این قطعنامه 
حداقل سه اختاف نظر شکل گرفته است. 
اختاف نخست، بعد از آزمایش های موشکی 
ایران پس از امضای برجام عیان شد. در متن 
این قطعنامه از ایران »درخواست« شده که 
از انجام آزمایشــات مرتبط با موشــک های 
بالســتیک قاره پیمــای دارای قابلیت حمل 
کاهک هســته ای خودداری کنــد. بعد از 
آزمایشات موشکی، آمریکایی ها با استناد به 
این قطعنامه، توســعه موشک های بالستیک 
ایــران را محکوم می کردند. امــا در مقابل 
ایران ضمن تاکید بــر ماهیت دفاعی بودن 
برنامــه موشــکی اش، همواره گفته اســت 
کــه این قطعنامه، آزمایشــات موشــکی را 
»ممنــوع« نمی کنــد، بلکه فقــط از ایران 

»می خواهد« که آزمایشــات موشکی انجام 
ندهد. اختاف نظر دوم، بعد از جدی شــدن 
ایران  تســلیحاتی  تمدید تحریم های  بحث 
برجســته شــد. آمریکا از برجام خارج شده 
اســت، ولی حالا با استناد به قطعنامه 2231 
می گوید حق اســتفاده از مکانیسم ماشه را 
دارد. اکنون، ظاهرا همین قطعنامه به عامل 
اختاف نظر میان ایران و ســازمان ملل نیز 
تبدیل شده اســت. وزارت خارجه می گوید 
دبیرخانه ســازمان ملل اختیار تهیه گزارش 
درباره تســلیحات ایران را ندارد. اما گزارش 
گوترش در امتــداد گزارش های وی درباره 
قطعنامه 2231 بوده اســت. امــا عاوه بر 
جنبه های حقوقی، گزارش گوترش می تواند 
تبعات سیاسی در سطح منطقه داشته باشد. 
در واقع گوترش ادعا های عربستان و آمریکا 
درباره مداخله ایــران در یمن را تایید کرده 
است. چنین اقدامی، می تواند عاوه بر توجیه 
جنگ عربستان در یمن، روند واردات ساح 
توســط عربستان را تشــدید کند. عربستان 
بــه تازگی قرارداد های تســلیحاتی جدیدی 
با بریتانیا امضا کرده که شــامل سامانه های 
پدافند موشــکی می شــوند. افزون بر این، 
عربستان ممکن اســت با استناد به گزارش 
گوترش، کشــور های غربی را برای فروش 
تسلیحات پیشرفته تر به آن تحت فشار قرار 
دهد. به هر حال، گزارش دبیرخانه ســازمان 
ملل متحد، فی نفســه متضمن اقدام خاصی 
از جانب سازمان ملل علیه ایران نیست، اما 
می تواند از ســوی کشــور ها برای پیگیری 
 مقاصدشان در مقابل ایران مورد بهره برداری 

قرار گیرد.

مطالبات معلمین و چالش های آموزشی کشور همواره یکی 
از موضوعات مورد بحث در ادوار مجلس شورای اسلامی 
بوده است و در مجلس یازدهم نیز خیلی زود پای وزیر را به 

صحن مجلس بازکرد.
جلسه علنی مجلس به ریاست محمدباقر قالیباف برگزار 
شــد.ارائه گزارش وزیر آموزش و پرورش در مورد مسائل 
آموزشــی و مشــکلات فرهنگیان از دســتور کارهای 

نمایندگان بود.
در جلســه علنی روزگذشــته وزیر آموزش و پرورش هم 
ضمن حضــور در مجلس جهت ارائه گــزارش در مورد 
مسائل آموزشی با استناد به سند تحول بنیادین آموزش و 
پرورش و با اشاره به نحوه تدوین و تصویب آن این سند را 
مبنای تحولات آموزش و پرورش دانست و گفت: سخن 
گفتن از اســنادی مثل ۲۰۳۰ در شرایطی که سند مذکور 
مبتنی بر نیازهای جامعه و ارزش های انقلابی و اسلامی 

است، سخنی گزاف و بیهوده است.
محسن حاجی میرزایی در بخش دیگری از صحبتهایش 
افزود: باید برای آموزشــیاران نیز ۲۰ تیرماه آزمون برگزار 
کنیم. برای شروع سال آینده ۱۹۷ هزار معلم کمبود داریم 
برخی از دانشــگاه فرهنگیان، برخی را از ماده ۲۸ و برخی 
دیگــر را از طریق همین معلمین حق التدریســی تامین 

خواهیم کرد.
۲۵ درصد بودجه کشور به وزارت آموزش و پرورش 

اختصاص داده شود 
پــس از صحبتهای اولیه وزیر آمــوزش و پرورش، جلیل 
رحیمی جهان آبادی نماینده مردم تربت جام تاکید کرد: در 
حال حاضر کمتر از ۷ درصد از بودجه کشور به آموزش و 
پرورش اختصاص داده می شود در حالی که این وزارتخانه 

به ۲۵ تا ۳۰ درصد بودجه کل کشور نیاز دارد.
نماینده مردم تربت جام، تایباد و باخرز در مجلس شورای 
اسلامی با طرح این پرسش که چگونه بدون دادن اعتبار، 
تامین نیرو، پرداخت حقوق معلم و ســاخت مدرســه می 
توان از آموزش و پــرورش انتظار تربیت دانش آموزان را 
داشــت، افزود: دولت تلاش خود را بــرای ارتقای بودجه 
این وزارتخانه انجام داده و حال نوبت مجلس اســت تا با 
حذف ردیف های اعتباری زائد از بودجه سایر وزارتخانه ها، 

اعتبارات آموزش و پرورش را افزایش دهد.
وی با بیان اینکه نظارت دقیقی بر مدرس غیردولتی نمی 
شود، اظهار کرد: در حال حاضر معلمان به صورت قرارداد 
رسمی، حق التدریسی، نهضتی و سرباز معلم فعالیت می 

کنند، چگونه می توان انتظار داشت فردی که امنیت شغلی 
نداشته، بتواند با حداقل امکانات به درستی به وظایف خود 

عمل کند.
این نماینده مردم در مجلس یازدهم با بیان اینکه دریافتی 
فردی که دکتری داشــته و در آموزش و پرورش فعالیت 
می کند، ۵۰ درصد هیات علمی های دانشــگاه اســت، 
حال چگونه این فــرد انگیزه لازم برای آموزش به دانش 
آموزان را داشته باشد، اضافه کرد: اگرچه مجلس دهم برای 
تعیین تکلیف نیروهای حق التدریسی، پیش دبستانی و... 
قانون تصویب کرد، اما در حال حاضر با برگزاری آزمونی 
غیرمنصفانــه این افراد از اســتخدام در وزارت آموزش و 

پرورش جا مانده اند.
مهدی عسگری نماینده کرج هم تاکید کرد که باید وزارت 
آموزش و پرورش مشکلات استخدامی و معیشتی معلمان 
را رفع کنند تا آنها بتواند به رسالت اصلی خود یعنی پرورش 

نیروی انسانی بپردازند.
بیشتر مدارس در مناطق محروم تخریبی هستند

همچنین جلال محمودزاده نماینده محمودآباد از وضعیت 
مدارس در مناطق محروم انتقــاد کرد و گفت که وزارت 
آموزش و پرورش برای بهبود وضعیت فضاهای آموزشی 
در مدارس کانکسی، کپری و خشت و گلی چه کرده است.
معلمی که عصرها در اسنپ کار می کند، نمی تواند 

مربی خوبی باشد 
در ادامه بررســی مسائل حوزه آموزش و پرورش، نماینده 
مردم کاشمر خواستار توجه به وضعیت معیشتی فرهنگیان 
شــد. حجت الاســلام نیک بین با بیان اینکه معلمی که 
عصرها در اســنپ کار می کند، نمــی تواند مربی خوبی 
باشد، تصریح کرد: آیا نظارتی بر وضعیت معلمان مدارس 

غیرانتفاعی با دریافتی ۵۰۰ هزار تومان دارید.
نماینده مردم کاشــمر با بیان اینکه چرا طرح رتبه بندی 
معلمان و همسان سازی حقوق آنها اجرایی نشده، افزود: 
حقوق یک معلم بازنشسته از کارگر ساده نیز کمتر است. 
این در حالی اســت که در قانون تاکید شــده که حقوق 
بازنشســتگان تنها درصد از کارمندان کمتر باشــد. آیا در 
حال حاضر حقوق معلمان بازنشســته ۱۰ درصد از حقوق 

کارمندان کمتر است؟  یا ۵۰ درصد؟
وی اظهار کرد: در حــال حاضر حقوق فردی که دکتری 
داشته و در دانشگاه تدریس می کند با معلمی که دکتری 

دارد، تفاوت چشمگیری دارد.
نگذارید صندوق فرهنگیان جولانگاه نیروهای 

سیاسی شود
علی اکبر کریمی نماینده مردم اراک هم از دولت خواست 
صندوق فرهنگیان را از وجود نیروهای فاســد و سیاسی 
پاکسازی کند و گفت: آموزش در کنار بهداشت و امنیت از 
مهم ترین کارهایی است که دولت ها موظف به انجام آن 
هستند. وضع مناسب انسانی در آموزش و پرورش و عدم 
تناسب روند بازنشســتگی نیروها با جذب نیرو باید مورد 
توجه قرار گیرد. ما تعداد زیادی کمبود نیرو در حوزه آموزش 
داریم و در استان مرکزی نیز بیشترین کمبود در این حوزه 
وجود دارد که نیاز است مجوز استخدام بیشتری به استان 

داده شود.
معلمی با دغدغه معیشت، نمی تواند نیروی کارآمد 

تربیت کند
همچنین انور حبیب زاده بوکانی نماینده مردم بوکان تاکید 
کرد: تربیت نیروی انسانی ســالم و کارآمد محرک چرخ 
توسعه کشور است و معلمانی که در این امر نقش بسزایی 

دارند باید درامنیت شغلی باشند.
تا مهرماه سال جاری، تکلیف حق التدریسی ها را 

تعیین کنید
سید محمدرضا میرتاج الدینی نماینده مردم تبریز  خطاب 
به وزیر آموزش و پرورش گفت: یکی از مطالبات نیروهای 
حق التدریسی تعیین تکلیف آنها در مهرماه جاری است. اگر 
این اقدام به ســال آینده موکول شود، سوال از وزارتخانه 

شما را در مجلس شورای اسلامی کلید خواهیم زد.
دلیل رشد قارچ گونه مدارس لاکچری چیست؟

علی خضریان نماینده مردم تهران نیز با طرح این پرسش 
که دلیل رشد قارچ گونه مدارس لاکچری چیست؟ تاکید 
کرد کــه وظیفه حکومت فراهم کردن وســایل آموزش 
رایگان تا پایان تحصیلات متوســطه است، اما روز به روز 

با رشد مدارس لاکچری از این هدف فاصله گرفته ایم.
راه اندازی شبکه تلویزیونی شاد در نقاط مختلف 

کشور تداوم داشته باشد
در واکنش به ســخنان وزیر آموزش و پرورش، غلامرضا 
نوری قزلچه نماینده مردم بوســتان آباد گفت: امیدواریم 
موضوع  راه اندازی شبکه تلویزیونی شاد در نقاط مختلف 
کشور تداوم داشته باشد و آموزش غیر حضوری در مناطق 
محروم با کمک دولت تداوم پیدا کند. موضوع اجرای رتبه 
بندی معلمان نیز شروع خوبی داشت و اقدامات خوبی نیز 
صورت گرفت ولی اشکالاتی دارد که لازم  است برای رفع 

آن اقدامات لازم مبذول گردد.

بیمه طلایی فرهنگیان به بیمه بلااستفاده تبدیل 
شده است

در ادامه جلسه علنی کیومرث سرمدی نماینده مردم اسدآباد 
با اشاره به مشکلات فرهنگیان عنوان کرد: بیمه تکمیلی 
و طلایی فرهنگیان به بیمه خاکستری و بلااستفاده تبدیل 

شده که نیاز به اقدام و توجه دارد.
دانشگاه فرهنگیان را قربانی جریان های سیاسی 

نکنید
نماینده مردم شیراز هم خطاب به وزیر آموزش و پرورش 
گفت: چرا جامعه یک میلیونی شــما از نوع مدیریت رنج 
می برد؟ چرا شــما بــه دنبال دفاع از حقــوق نیروهایتان 

نیستید؟
ابراهیم عزیزی افزود: اساسا در دولت آقای روحانی وزارت 
آموزش و پرورش، وزارتخانه ای در اولویت نبوده و همیشه 
در حاشیه بوده است. سزاوارترین اقدام شما این است که 
آمــوزش و پرورش را در اولویت قرار بدهید. نمی دانم قادر 

به این کار هستید یا نه.
در دوره مسئولیتم هیچ عزل و نصب سیاسی نداشتم

پس از اســتماع اظهارات نمایندگان درباره مسائل حوزه 
آموزش و پرورش، محســن حاجی میرزایی گفت:کمتر از 
یک ســال پیش رای اعتماد گرفتم و گفتم که سیاســی 
نیستم وکوچکترین ماموریت سیاسی ندارم و کوچکترین 
اقدام سیاســی نمی کنم. همکارانم را هم منع کردم زیرا 
اینجا نهاد تعلیم و تربیت اســت و باید مورد اعتماد قاطبه 
مردم باشد هیچ عزل و نصبی در آموزش و پرورش در دوره 

من با انگیزه سیاسی انجام نشده و نخواهد شد.
وزارت آموزش و پرورش برای مشکلات بنیادینش 

فکر جدی کند
در جمع بندی موضوعات مطرح شــده، سید امیر حسین 
قاضی زاده هاشــمی نایب رئیــس مجلس تاکید کرد که 
وزارت آموزش و پرورش با همکاری شورای عالی انقلاب 
فرهنگی برای حل مشکلات بنیادین این وزارت خانه فکر 

جدی کرده و نقش مجلس را در آن روشن کند.
تفسیر قانون با مجلس است نه مجری

وی همچنین با تاکید بر اینکه کار تفسیر قانون بر عهده 
مجلس اســت، گفت: وزیر آمــوزش و پرورش لابه لای 
صحبتهایشــان موضوعی را گفتند کــه مجری، قانون را 
تفسیر می کند این حرف غیر دقیقی است تفسیر قانون با 
مجلس است. مجری می تواند دستورالعمل و بخشنامه، آن 

هم به شرط تطبیق با قانون تصویب کند.

بررسی چالش های آموزشی کشور در بهارستان

معلمی که در اسنپ کار می کند، نمی تواند مربی خوبی باشد
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سرویس اقتصادی/ براســاس بررسی های به عمل آمده مسکن در چند وقت 
اخیر رشد شــتابانی در زمینه قیمت ها داشته است. بسیاری از مسئولان و فعالان 
حوزه مسکن، فاکتورهای گوناگونی را برای بالا بودن قیمت این کالا مطرح کردند، 
در این بین وزیر راه  و شهرســازی علت بالا رفتن قیمت مسکن را عملکرد مردم 
اعام کرده، وی معتقد اســت که مقصر مردم هستند؛ چراکه برای تبدیل سرمایه 
خود به کالا به ســمت خرید مسکن روی می آورند و اگر خانه نخرند قیمت پایین 

می آید. 
محمد اسامی چند بعد با بیان اینکه معضل مسکن تنها به وزارت راه و شهرسازی 
مربوط نیســت، گفت»تاطمی که در بازار و رشــد قیمت ها اتفاق می افتد متأثر از 
بخش مسکن نبوده و از شــرایط عرضه و تقاضا تبعیت نمی کند، بلکه از بازار ارز، 
شــرایط تورمی در اقتصاد و دیگر موارد تبعیت می کند«. وزیر راه و شهرسازی در 
بخش دیگری از سخنان خود اشــاره به کمبود عرضه مسکن در کشور می کند و 
مطرح کرده که کشــور ما سالانه به تعداد 400 هزار واحد مسکونی نیازمند است. 
هر چند داده هایی که وی در مورد نیاز ســالانه کشــور به مسکن مطرح کرده با 
اطاعات معاون وی - محمود محمودزاده- متفاوت است؛ چراکه محمودزاده نیاز 

واقعی سالانه کشور به مسکن را 900 هزار واحد اعام کرده است.
اســامی همچنین به دریافت  مالیات از خانه های خالی از تاسبســتان سال جاری 
به عنوان راهکار دیگری برای کاهش قیمت مســکن اشــاره کــرده که می تواند 

راهگشای این معضل باشد.
در این بیــن نمایندگان مجلس یازدهم نیز به انتقاد از وضعیت مســکن و گرانی 
بــازار آن پرداختند و راهکارهای خــود را مطرح کردند. یکی از آن ها ســیدغنی 
نظری، نماینده خلخال و کوثر اســت. وی بیان کرده »من از آقای وزیر خواهش 
کردم و گفتم شــما ســامانه جامع اماکی دارید و خانه های خالی را با این سامانه 
شناســایی کنید؛ چراکه اگر این واحدها به بازار تزریق شود بر تعادل قیمت مسکن 
تأثیرگذار است«.  صدیف بدری نماینده مردم اردبیل نیز با انتقاد از عملکرد دولت 
در حوزه مســکن بیان کرده که »متأســفانه دولت در کنار عدم برنامه ریزی برای 
عرضه مســکن مورد نیاز طی سالیان گذشته در حوزه نظارت بر قیمت ها نیز هیچ 
اقدامی صورت نداده و در این مدت برای تعدیل قیمت پایه اجاره و قیمت خرید و 
فروش هیچ اقدام اساســی از دولت ندیده ایم«. راهکاری که بدری ارائه داده تعیین 
منطقه ای قیمت مسکن اســت وی بیان می کند»دولت باید برای مساکن، قیمت 
منطقه ای تعیین کند، با این اقدام می توان از افزایش روزافزون قیمت ها جلوگیری 
کرد. پس از آن می توان به صورت ســالیانه براســاس میزان تورم و عوامل دیگر 

قیمت ها را درصدی بالا برد«. 
وضعیت بازار مســکن به گونه ای اســت که حتی پلیس اعام آمادگی کرده تا در 
صورت درخواســت دســتگاه های مربوطه برای کنترل این بازار ورود کند، اما این 
که ورود پلیس به چه صورتی اســت و آیا می تواند بازدارندگی لازم را در رابطه با 

جلویگری از بالارفتن صعودی قیمت ها داشــته باشد مشخص نشده است. در این 
بین عاوه بر رهنمودهای نمایندگان مجلس و وزیر راه و شهرسازی، سازمان های 
دیگری چون بنیاد مستضعفان اعام آمادگی کردند که خانه سازی در حاشیه شهر 

-مشهد- را آغاز کنند. 
سید پرویز فتاح، رئیس بنیاد مستضعفان در رابطه با ساخت مسکن در حاشیه شهر 
مشــهد بیان کرد »از آنجا که رهبر معظم انقاب بر حاشیه شهر مشهد حساسیت 
دارند و همه مسئولان استان نیز در این خصوص همدل هستند، بنیاد مستضعفان 
نیز برای ساخت مسکن در این مناطق که استاندار آن را مطرح کرده اعام آمادگی 
کرد تا مشــارکت کند، البته این طرح باید از نظر اضاع، زمان بندی و میزان آورده 
معلوم شــود«. یکی از مشکات اساسی در این زمینه ارائه نظراتی از سوی افراد و 
ســازمان های گوناگون که فاقد بررسی های علمی و کارشناسانه است. نمایندگان 
مجلس یازدهــم هرکدام نظراتی راجع به مســکن و چگونگی کاهش قیمت آن 
بیان می کنند و با انتقاد از دولت راهکار خود را نوعی راه حل عملیاتی دانســته که 

می تواند بازار مسکن را به یک باره دچار تغییر و تحولات گسترده کند. 
اگرچه که مســئولان در دولت های گوناگون تاش داشــتند تا با ارائه طرح هایی، 
معضل مســکن را به ویژه برای دهک های پایین جامعه فراهم کنند، اما متأسفانه 
فقدان مطالعات جامع و تفصیلی در این رابطه منجر شــده اقداماتی هم که صورت 
گرفته اســت تأثیرگذاری لازم را به همراه نداشته باشد. برای نمونه ساخت پروژه 
مسکن مهر یکی از طرح هایی بود که در دولت محمود احمدی نژاد با هدف خانه دار 
کردن اقشــار ضعیف جامعه آغاز شد. درحالی که این پروژه فاقد مطالعات جامع و 

تفصیلی بود و نتواسنت آنطور که باید تأثیر مثبتی به همراه داشته باشد. 
برای مثال انتقاداتی که جامعه شناسان به این پروژه وارد کردند بحث عدم توجه 
به ویژگی های فرهنگی و اجتماعی افرادی اســت که قرار است در این خانه ها 
زندگی کنند. جامعه شناســان معتقدند بیشــتر افرادی که در این خانه ها زندگی 
می کنند مهاجر بوده و از شهرهای کوچک یا روستاها به شهرهای بزرگ آمدند؛ 
درنتیجه نوع زندگی آن ها متناسب با آپارتمان نشینی نیست. در بسیاری از موارد 
مشاهده شــده که حتی دیوارهای ورودی ساختمان را ســوراخ کرده تا بتوانند 
همان ارتباطی که در شــهر یا روستای خودشــان داشتند در این آپارتمان ها نیز 

داشته باشند.  
از ســویی دیگر عدم ایمنی لازم در این خانه های مشــکات زیادی را به هنگام وقوع 
زلزله برای افراد ایجاد کرده است که می توان به زلزله کرمانشاه و تخریب گسترده خانه  
مسکن در آنجا اشاره کرد. از سویی دیگر از آنجا که مناطقی که این خانه ها در آن ساخته 
شــده حداقل امکانات را دارا هستند مشــکات زیادی برای ساکنان آن به همراه آورده 
است. نبود آسفالت، عدم لوله کشی مناسب، دوری از بازارها و... از جمله مشکاتی است 
که این خانه ها با خود به همراه دارند. نکته دیگر عدم هماهنگی ســازمان های گوناگون 
در ســاخت این نوع مسکن است. برای نمونه در برخی از موارد اگر چه که زمین به طور 
رایگان برای ســاخت در اختیار سازنده قرار گرفته، اما پس از ساخت ساختمان، امکانات 
لازم چون لوله کشی گاز یا آب و... از سوی سازمان های مربوط ارائه نشده است. متأسفانه 
پروژه مســکن و تأمین آن به یکی از مشکات بحرانی در کشور تبدیل شده و دولت ها 
سال هاســت که نتوانســته اند راهکار مناســب حل آن را ارائه دهند، این درحالیست که 
داشتن مسکن از حداقل نیازهای ضروری افراد محسوب شده و متأسفانه جامعه امروز ما 

روزبه روز از این حداقل نیاز خود نیز محروم می شود. 

تحلیلروز

امروز به بررسی پیشنهاد رئیس بنیاد مستضعفان مبنی بر ساخت مسکن در حاشیه شهر مشهد می پردازد؛

طرح های مسکن بدون برنامه های مطالعاتی
تأمین  معضل  اقتصادی/  سرویس   
پایین  دهک های  برای  ویژه  به  مسکن 
جامعه از دغدغه های مسئولان شده است. از 
آنجا که مشهد، بیشترین تعداد حاشیه نشین 
را در کشور دارد برنامه های گوناگونی برای 
رفع این مسأله از سوی مسئولان گوناگون 
و  برنامه ها  این  آخرین  است.  شده  مطرح 
پیشنهادات از سوی پرویز فتاح، رئیس بنیاد 
مسضعفان مطرح شده است. فتاح در سفری 
بیان  است،  داشته  رضوی  خراسان  به  که 
آمادگی ساخت مسکن  بنیاد،  این  کرده که 
دارد.  را  برای حاشیه نشین های شهر مشهد 
اما پرسش اینجاست که در صورت عملیاتی 
نتایجی  و  تبعات  چه  پیشنهاد  این  شدن 
این  از  آگاهی  برای  آورد.  خواهد  همراه  به 
اقدام  با  رابطه  در  پژوم  محمود  با  موضوع 
سازمان مستضعفان برای ساخت این خانه ها 

گفت وگو کردیم.
ساخت مسکن برای حاشیه نشین ها 

نیازمند مطالعات جامعی است
وی بیان کرد: بحث ساخت وساز در حاشیه 
مطرح  که  است  سال  چندین  مشهد  شهر 
و  تصمیم  هر  که  داشت  توجه  باید  شده. 
شود  عملیاتی  زمینه  این  در  که  اقدامی 
طول  در  است.  دقیقی  مطالعات  نیازمند 
افرادی  گذشته  سال   50-40 زمان  مدت 
انجام  را  ساخت وسازهایی  شهر  حاشیه  در 

بودند  موفق  زمینه  این  در  برخی  که  دادند 
و بعضی  ناموفق؛ بنابراین برای تحقق چنین 
تفصیلی  و  جامع  مطالعات  نیازمند  طرحی 
متشکل از تجربیات دیگر کشورها در زمینه 
ساخت وساز و ... هستیم. نکته اینجاست که 
شاید به ظاهر ساخت وساز بنیاد مستضعفان 
خدمت  نوعی  مشهد،  شهر  حاشیه  در 
بدون  است  ممکن  اما  شود،  محسوب 
به  نوعی خیانت  و دقیق  بررسی های جامع 

شهروندان باشد.
وی افزود: اگر امروز شاهد نابسامانی در حوزه 
ناامن)آلونک ها(  خانه های  وجود  و  مسکن 
مشهد  شهر  به ویژه  شهرها  حواشی  در 
به دلیل کوتاهی دولت ها در طول  هستیم، 
تصمیم گیری  و  راهکار  که  بوده  سال ها 
از  نداشتند.  خصوص  این  در  به موقعی 
و  شهرداری ها  وظایف  جزو  دیگر  سویی 
برای  که  است  راه وشهرسازی ها  سازمان 
مهاجرت  بحث  و  شهرها  روبه رشد  جمعیت 
درواقع  دهند،  انجام  را  لازم  پیش بینی های 
فقدان  دلیل  به  مسائل  این  به  توجه  عدم 

برنامه های مطالعاتی صحیح است.
اجرایی شدن  لوازم  از  ادامه داد: یکی  پژوم 
طرح ساخت  مسکن توسط بنیاد مستضعفان 
که  است  این  مشهد-  شهر  حاشیه  -در 
ناامنی که توسط  آلونک ها و ساختمان های 
دهک های پایین جامعه ایجاد شده تخریب 
شوند؛ چرا که در صورت وقوع زلزله ممکن 

همراه  به  ناپذیری  جبران  خسارات  است 
برای  را  فراوانی  معضات  و  باشند  داشته 
داشته  همراه  به  سازمان ها  دیگر  و  دولت 

باشد.
اقشار آسیب پذیر، توانایی خرید 

مسکن های ساخته شده حاشیه را ندارند
شدن  خانه دار  برای  پیشنهادی  ارائه  با  وی 
توجه  با  کرد:  بیان  جامعه  آسیب پذیر  اقشار 
و  مواد  دستمزدها،  ساخت وساز،  قیمت  به 
توان  با  است  موجود  جامعه  در  که  تورمی 
اقتصادی اکثر حاشیه نشین های شهر مشهد، 
دشوار  بسیار  جامعه  آسیب پذیر  اقشار  برای 
به  باید  دولت  کنند.  خرید  بتوانند  که  است 
ناامن  برنامه ها و کمک های خود، خانه  جز 
متر   70-50 که  )آلونک(  آسیب پذیر  اقشار 
است را به قیمت کارشناسی از آن ها پیش 
تا  است  نیاز  داد:  توضیح  پژوم  کند.  خرید 
نرخ  با  را  قیمت  ارزان  بانکی  وام  دولت، 
بهره زیر پنج درصد و دوره بازپرداخت بین 
25-30 سال برای این قشر در نظر بگیرد و 
بعد از اینکه جابه جا شد، تخریب شود و آن 
امر  این  متولی  که  سازمانی  دراختیار  زمین 
است، ارزش افزوده ای پیدا می کند و مجددا 

ساخت وساز در آن انجام می شود.
دولت  که  آمارهایی  طبق  داد:  ادامه  وی 
ارائه می دهد، با کمبود شدید مسکن مواجه 
است،  حاکم  کشور  در  که  تورمی  هستیم. 
و  آسیب پذیر  اقشار  بین  طبقاتی  فاصله 

که  می کند،  زیاد  بسیار  را  جامعه  برخوردار 
مورد قبول جامعه و مردم کشور نیست.

سازان  انبوه  انجمن  مدیره  هیئت  رئیس 
در  که  مشکاتی  به  خراسان  رضوی 
هستند  روبه رو  آن  با  مسکن  ساخت وساز 
اشاره کرد و گفت : مشکات اساسی که چند 
امر ساخت و ساز مسکن می تواند  در  سال 
تامین  سازمان  قانون  اصاح  باشد،  دخیل 
اجتماعی موضوع کارگرهای ساختمانی که 
قانون نظام  باتکلیف مانده است، اصاح  
مانده  باتکلیف  که  مدت هاست  مهندسی 
سازمان   29 ماده  اجرایی  نامه  آیین  است، 
 25-24 بر  بالغ  متاسفانه  مهندسی  نظام 
وشهرسازی  راه  وزارت  در  که  است  سال 
در  مالیات ها  موضوع  درواقع  نشده،  اباغ 
انبوه سازان  بخش های مختلف از مشکات 
این  در  کاملی  تصمیمات  هنوز  که  است 

خصوص گرفته نشده است.
سال  چند  این  در   : کرد  خاطرنشان  وی 
از طریق  را  داشته ایم  درجامعه  که  مشکلی 
مجلس،  به  انبوه سازان  سراسری  کانون 
نظام  سازمان  شهرسازی،  و  راه  وزارت 
دستگاه های  سایر  و  مرکزی  مهندسی 
باید  ساخت وسازها  کردیم.  منتقل  ذیربط 
که  افرادی  و  متخصصان  توسط  فقط 
عملیاتی  هستند،  ذی صاح  واقعی  مجری 
و  افراد  که  شاهدیم  امروز  متاسفانه  شود. 
و  هستند  سرمایه گذار  صرفاً  که  گروه هایی 

قشر  کدام  برای  که  ندارد  برایشان  تفاوتی 
جامعه ساخت وساز می کنند روی کار آمدند. 
در برخی موارد است که این ساخت وسازها 
توسط مجری های ذی صاح انجام می شود 
و نظارت هایی توسط سازمان نظام مهندسی 
مطالعه  بر  تاکید  با  می گیرد.وی  صورت 
در حاشیه شهر مشهد  بر ساخت وساز  اولیه 
به  ما  داد:  ادامه  مستعضفان،  بنیاد  توسط 
می کنیم  آمادگی  اعام  مستضعفان  بنیاد 
 10 بر  بالغ  می توانند  استان  انبوه سازان  که 
کنند.  اجرایی  را  زیربنا  مترمربع  میلیون 
فعال  استان 600 عضو  انبوه سازان  درحوزه 
که  تعدادی  هر  برای  قادرند  که  داریم 
شهر  حاشیه  در  دارد  بنا  مستعضفان  بنیاد 
از  فراتر  اگرتعداد  دهد.  انجام  ساخت وساز 
خارج  هم  استان  ظرفیت  از  و  باشد  استان 
با  لازم  هماهنگی های  با  می توانیم  شود 
این  کشوری  انبوه سازان  سراسری  کانون 
کار را عهده دار شویم.وی با بیان اینکه »این 
با  قرارداد  قالب  در  انبوه سازان  توسط  کار 
ما  و  می شود  بسته  شهرداری  یا  سازمان ها 
فقط سازنده هستیم و سیاست گذار نیستیم« 
جامعی  مطالعه  به  احتیاج  کار  این  گفت: 
دارد تا بر طبق فرهنگ، وضعیت اقتصادی 
کسانی که قرار است در این خانه ها ساکن 
شوند، ساخته شود و نمی شود مشخص کرد 
که تمامی خانه های حاشیه شهر دو یا چهار 

طبقه یا ویایی ساخته شوند. 

رئیس جمهــور با بیان اینکه اولویت نخســت دولت در 
کنترل عوارض اقتصادی کرونا، مراقبت از معیشــت و 
اقتصاد خانوار به ویژه اقشــار کم برخوردار است، گفت: 
نظارت و مراقبت دقیــق و واکنش به هنگام در مقابل 
افزایــش قیمت هــا از وظایف خطیر همه مســئولان، 
تولیدکنندگان، اصناف و فروشــندگان است و کوتاهی 

و اهمال در این خصوص به هیچ وجه پذیرفته نیست.
به گزارش صبح امروز و به  نقل  از ایسنا، حجت الاسلام 
والمســلمین حسن روحانی، روز یکشنبه در جلسه ستاد 
اقتصادی دولت، مشارکت و همکاری مردم را مؤثرترین 
کمک و عامل در مســیر مقابله با تنگناها و تکانه های 
اقتصادی در همه شــرایط خواند و گفت: در این روزها 
که ایران نیز مانند همه کشــورهای دیگر جهان درگیر 
عوارض اقتصادی ناشــی از همه گیری کرونا اســت، 
معضلات پیش رو با مشــارکت جــدی مردم قابل حل 

خواهد بود.
رئیس جمهور با بیان اینکه »مردم شریف ایران می دانند 
در حالــی درگیر عوارض اقتصادی کرونا شــده ایم که 
کشورمان تحت سخت ترین و غیرانسانی ترین تحریم ها 
است«، افزود: خوشــبختانه دولت از همان ابتدای بروز 
ایــن بیماری برای رفع عوارض اقتصادی کرونا با دقت 
برنامه ریزی کــرده و با طراحی سیاســت های خاص، 
تلاش کرده اســت با اتکا به مــردم و با قدرت در برابر 

این وضعیت دشوار تاب آوری داشته باشد.
روحانی اظهار داشــت: اگر چــه متخصصان اقتصادی 
معتقدند عوارض اقتصادی کرونا ماندگارتر و آسیب زننده 
تر از خود کرونا است، اما دولت تلاش کرده با تمهیدات 
خاص مانع از وارد شدن عوارض و آسیب های جدی به 

مردم و اقتصاد کشور از این ناحیه شود.
رئیس جمهــور اولویت نخســت در کنتــرل عوارض 
اقتصادی کرونا را مراقبت از وضعیت معیشت و اقتصاد 
خانوارها به ویژه اقشار حقوق بگیر و کم برخوردار عنوان 
و تصریــح کرد: کنترل قیمت ها و تأمین اقلام ضروری 
زندگی مردم اولویت اصلی برنامه های اقتصادی دولت 
بوده و خوشبختانه مردم عزیز کشورمان شاهد بوده اند در 

تأمین اقلام مورد نیازشان کمترین مشکل را داشته ایم.
روحانی مرحله بعدی اقدامات را کنترل قیمت ها دانســت 
و با بیان اینکه کنترل بازار صرفا با دســتور، بخشنامه و 
ابلاغ های اداری ممکن نیست، افزود: تمام دستگاه ها و 
وزارتخانه های اقتصادی باید در شرایط اقتصادی خاص 
این روزها با مراقبت و حساسیت بیشتری در کنار مردم 
حضور داشــته باشــند و بر بازار نظارت کنند. نظارت و 
مراقبــت دقیق و واکنش به هنــگام در مقابل افزایش 
قیمت ها از وظایف خطیر همه مسئولان، تولیدکنندگان، 
اصناف و فروشــندگان است و کوتاهی و اهمال در این 

خصوص به هیچ وجه پذیرفته نیست.
روحانی با تأکید بــر اینکه  به هیچ وجه نباید اجازه داد 
بار روانی منفی جدیدی این شــرایط زندگی و معیشت 
مردم را تحت الشعاع قرار دهد، اظهار داشت: انتظار این 
است که با کوچکترین افزایش قیمتی یا ابهام در کنترل 
قیمت ها مســئولان مرتبط در میان مردم حاضر شده و 
با همکاری فعالان و تولیدکنندگان و اصناف به سرعت 

نسبت به ساماندهی مشکلات اقدام کنند.

روحانی گرانی ها در حوزه خرید و اجاره مسکن و برخی 
لــوازم خانگی در روزهای اخیر را مورد اشــاره قرار داد 
و گفت: با سیاســت هایی که وزارت راه و شهرسازی و 
وزارت صمت به ســتاد اقتصادی دولت پیشنهاد کرده 
است، ضمن تأمین تقاضای بازار و ساخت مسکن مورد 
تقاضا، نسبت به مدیریت قیمت و ورود نقدینگی به این 
حوزه نیز تلاش خواهد شد. ازجمله این برنامه ها تأمین 
تقاضا با ایجاد چشم انداز مثبت در ایجاد رونق و عرضه 
مســکن کوچک و متوسط اســت که به سهولت قابل 

دسترسی برای اقشار کم برخوردار باشد.
رئیس جمهور افــزود: در عین حال تســریع در اجرای 
طرح های گســترده مسکن ملی یا مسکن اول با انتقال 
تسهیلات به متقاضیان در چارچوب بازار عرضه از جمله 
برنامه های مؤثر در کنترل قیمت مســکن خواهد بود. 
دولت همچنین با اجرای سیاســت هایی که در تمامی 
بخش های اقتصادی مرتبط طراحی شده است، درصدد 
کنترل و مدیریت آن بخش از نقدینگی در بازار مسکن 

است که می تواند این بازار را دچار آشفتگی کند.

روحانی مدیریت انتظارات بــرای افزایش قیمت را نیز 
از جملــه برنامه های دولت برای کنترل بازار مســکن 
برشمرد و اظهار داشت: وزارت مسکن موظف به اجرای 
اقدامات لازم در این خصوص است تا برخی واسطه ها 
نتوانند با آشفته کردن فضا قیمت خرید و فروش و اجاره 

مسکن را افزایش دهند.
رئیــس جمهــور تأکید کــرد: همچنیــن وزارت راه و 
شهرســازی موظف به کنترل و مدیریت هزینه ساخت 
مسکن است که اگر بتوان از این منشأ اصلی که مرحله 
ســاخت اســت هزینه ها را کنترل کرد، گام مؤثری در 

مدیریت قیمت مسکن برداشته شده است.
براساس گزارشی که وزیر راه و شهرسازی در این جلسه 
ارائه کرد، تقاضای برخی اقشار برای خرید مسکن صرفاً 
با هدف ســرمایه گذاری صورت می گیــرد که این نوع 
تقاضا را نیز می توان در چارچوب مدیریت بازار به ویژه 
بورس ساماندهی کرد تا هم سرمایه افراد افزایش یابد 

و هم چرخه تولید رونق گیرد.
رئیس جمهــور به دســتگاه های اجرایــی و نهادهای 
وابســته به دولت دستور داد اراضی دولتی واقع شده در 
محدوده و حریم شــهرها را به منظــور اجرای ماده 6 
قانون ساماندهی زمین و مســکن، برای بهره برداری 
در طرح اقدام ملی مســکن به وزارت راه و شهرسازی 

واگذار کنند.
در عین حال رئیس جمهور از بانک مرکزی خواست به 
منظــور تقویت عرضه و در راســتای اجرای اقدام ملی 
مسکن، نسبت به افزایش سهم تسهیلات بخش ساخت 
مسکن اقدامات لازم را انجام دهد. همچنین در دستور 
ویژه ای به وزیر جهادکشاورزی تأکید کرد، اراضی واقع 
شده در محدوده و حریم شهرها هر چه زودتر به وزارت 

راه و شهرسازی واگذار شود.
وزارت راه و شهرســازی نیز مکلف شد در اجرای ماده 
10 قانون زمین شــهری و به منظور شهرک سازی و 
مجتمع های مســکونی بر اســاس ضوابط و مقررات 
شــهرک ساز ی و با رعایت اصل حفظ باغات و اراضی 

کشاورزی اقدام کند.

روحانی در جلسه ستاد اقتصادی دولت:

کوتاهی در برابر افزایش قیمت ها به هیچ عنوان پذیرفته نیست



4
دوشنبه26خرداد ماه 1399/   سال سوم  /   شماره 705

Vol.3.No.705  / June.13.2020

w w w . s o b h e - e m r o o z . i r
sobhe.emrooz.news@gmail.com

عه
جام

نماینده مردم رباط کریم و بهارستان در مجلس یازدهم، 
تشــویق زوجین به طلاق بــدون بهره مندی از خدمات 
مشــاوره ای را اقدامی خلاف اصول شــرعی و اخلاق 
حرفه ای دانست و تاکیدکردکه قضات می توانند از توبیخ 
و درج آن در ســوابق تا تعلیــق از کار را برای وکلای 

متخلف به عنوان مجازات تعیین کنند.
به گزارش صبح امروز، حســن نــوروزی در مورد اعلام 
خبری از سوی دادستان انتظامی مرکز وکلا، کارشناسان 

و مشــاوران خانواده قوه قضاییه مبنی بر برخورد جدی 
با وکلای متخلفی که زوجین را تشــویق به اخذ طلاق 
توافقی بدون اســتفاده از خدمات مشــاوره ای می کنند، 
گفت: پیامبر گرامی اسلام)ص( در مورد طلاق فرمودند 
» ابغــض الاشــیاء عندی الطــلاق« به ایــن معنا که 
مبغوض ترین چیزها پیش من طلاق اســت. بنابراین به 
طــور قطع افرادی که چه از جامعــه وکلا و چه قضات 
زوجین را تشویق به تسریع روند طلاق بدون بهره مندی 

از خدمات مشــاوره ای کنند، بر خلاف اصول شــرعی و 
اخلاق حرفه ای حرکت کرده اند.

مجازاتی که باید برای وکلای متخلف تعیین شود 
وی ادامــه داد: تصمیــم کانون وکلا بــرای برخورد با 
وکلای متخلف در این زمینه امر قابل قبولی اســت، چرا 
کــه معنا ندارد وکلا تلاش کنند افراد را به این ســمت 
هدایت کنند که بدون اســتفاده از خدمات مشاوره ای که 
همچون ناجی برای زندگی مشــترک است برای صدور 

حکم طلاق آنها اقدام کنند.
نماینده مردم رباط کریم و بهارستان در یازدهمین دوره 
مجلس شورای اســلامی در بیان نوع مجازاتی که باید 
بــرای وکلای متخلف که به این امر مبادرت ورزیده اند، 
تعیین شــود، تصریح کرد: قاضی که به این نوع تخلف 
رســیدگی می کند می تواند توبیــخ و درج آن در پرونده 
فعالیــت وکیل متخلف یا تعلیــق موقت یا دائم از کار را 

برای وی به عنوان مجازات تعیین کند.

تعلیق از کار؛ پاداش وکلای تشویق کننده زوجین به طلاق 

ایستگاه آخر
مرگ به عنوان دروازه ورود انسان به عالم آخرت، با مسائل و احکامی همراه است که از سویی، تکلیف بازماندگان و از سویی تکریم و 

آرامش رفتگان است که تغسیل یکی از این احکام است
آخریـن  آرامسـتان ها 
امـا  اسـت،  میعـادگاه 
غسـال های  بـرای 
دیگـری  جـای  آن 
گریـه  بـه  آنهـا  اسـت. 
و  کـرده   خـو  شـیون ها  و 
از  جزیـی  خاطراتتلخشـان 

آن هاسـت. زندگـی 
شـهر  ایـن  از  گوشـه ای 
بـه  عـده ای  پر هیاهـو 
شـغلی مشـغولند که امروز 
یـا فـردا، میزبـان تک تـک ما و شـریک حزن 
و اشـک بازماندگانمـان می شـوند تا جسـمی را 

مهیـای سـفر بـه دیـار باقـی کننـد.
در  مـرده  یـک  وظایـف  عمـده  امـروزه 
زمینه هـای مختلـف بـه خادمـان آرامسـتان ها 
سـپرده می شـود و همچنین بخشـی از مسـائل 
تطهیـر بـه افـرادی سـپرده می شـود کـه نـام 

آنهـا غسـال اسـت.
روایـت از کار در غسـالخانه، حکایـت سـختی 
غسـال  یـک  زندگـی  امـا  اسـت،  مشـقت  و 
می توانـد آنقـدر پـاک و بی آلایـش باشـد کـه 
حتـی به مـرگ هم طعنـه بزند؛ هرچنـد که در 
جامعـه امـروزی مـا هر کسـی قـادر بـه انجام 
ایـن کار ارزشـمند نمی باشـد و قالـب افـرادی 
کـه بـه ایـن شـغل می پردازنـد به دلیـل نبودن 
فرهنـگ درسـت در جامعـه و خانواده هایشـان، 
با مشـکات زیـادی مواجه می شـوند؛ لـذا باید 
بدانیـم کـه غسـال ها عـاوه بـر کار سـخت و 
زیانبـار، وظیفه سـنگینی را بر دوش می کشـند 
برنامه هـای فـرد  اگـر در غسـل و کفـن و  و 
مـرده خـدای ناکـرده از لحـاظ شـرعی دقـت 
لازم را نداشـته باشـند مدیـون مرده می شـوند.

صـدای جیـغ، فریـاد، عجـز و نالـه لحظـه ای 
قطـع نمی شـود. به چهـره غمبار خانـواده هایی 
نـگاه  داده انـد،  دسـت  از  را  عزیزان شـان  کـه 
می کنـم. همـه جـا را رنـگ سـیاه گرفتـه امـا 
پرنده هـا کمـاکان بـر شـاخه درختـان خشـک 

آواز می خواننـد؛ شـاید سـمفونی مـرگ. 
الله گویـان  الا  الـه  بلنـد جمعیـتِ لا  صـدای 
بیشـتر می شـود. دری در آن انتهـا باز می شـود 
جمعیـت  و  می گیـرد  تحویـل  را  جنـازه  و 
پشـت در ضجـه می زننـد. هـوا گـرم بـود امـا 
گویـی در اینجـا هـوا منفـی بی نهایـت اسـت؛ 
سـرمایی کـه آرام آرام از پاهایـت بـالا مـی رود 
و بـه نفس هایـت می رسـد. بـوی سـدر و کافور 
پراکنـده در هـوا، هـوش را از سـرت می پرانـد 
و بـرق را از چشـم هایت می گیـرد. سـنگ های 
پیونـد  هـم  بـه  دیوارهـا  و  کـف  خاکسـتری 
هـم  بـه  نزدیـک  و  دور  فضـای  و  می خـورد 

می آمیـزد. اینجـا پایـان بـی آغـاز اسـت.
بـه  مکانـی  هیـچ  گویـی  زهـرا  بهشـت  در 
انـدازه غسـالخانه وحشـت آور نیسـت. بـا خودم 
فکـر می کنـم چـه خـوب کـه بـه جـای واژه 
غسـالخانه نوشـته شـده اسـت »اتاق تطهیر«. 
نزدیک تـر می شـوم. واکنـش آدم هـا در مواجـه 
با غسـالان یـا تطهیرکننـدگان متفاوت اسـت، 
عـده ای کارشـان را بـر ترازوی دیـن و ایمان و 
ثـواب می سـنجند و برخـی از آن هـا می ترسـند 

می کننـد. دوری  و 
تـا  بـودم  فرصتـی  منتظـر  کـه  بـود  مدت هـا 
دارای  افـراد  بـا  باشـم  داشـته  مصاحبـه ای 
شـغل هایی کـه هـم هسـتند و هـم نیسـتند. 
هسـتند از ایـن لحـاظ کـه تـوی زبـان عامـه 
می چرخنـد، امـا نیسـتند چرا کـه در اطرافمـان 
کمتـر از ایـن افـراد می بینیم. غسـال یـا همان 

مرده شـور نمونـه بـارزی از ایـن شغل هاسـت.
از  »ملیحـه« غسـال 21 سـاله مي گویـد کـه 
19 سـالگی و بـا میـل و عاقه وارد  این شـغل 
شـده اسـت . او مي گویـد کـه تـا بـه حـال در 
بهشـت رضا خاطره تلخی نداشـته و با اشـتیاق 
نگاه هـای  از  او  مي کنـد.  دنبـال  را  شـغلش 
جامعـه بـه شـغلش ناراحـت اسـت و مي گویـد 
به ایـن  بهتـری نسـبت  پذیـرش  بایـد  جامعـه 

باشد. داشـته  شـغل 
تطهیـر مـردگان؛ پیـش شـرط ازدواج مـن بـا 

ضا ر
ملیحـه بیـان می کنـد: یکی از پیش شـرط های 
مـن بـرای ازدواج بـا رضـا انجام تغسـیل بود و 
جالب تـر اینکـه رضا از این شـرط من اسـتقبال 
کـرده و اکنـون هـردو سال هاسـت بـه عنـوان 
نـگاه  از  هسـتیم.او  کار  بـه  مشـغول  غسـال 
سـنگین اطرافیانـش بـه شـغل او و گذاشـتن 
گایه منـد  او  امثـال  بـر  مرده شـوری  لقـب 
اسـت و ابـراز می کنـد: ایـن شـغل بـر حسـب 
وظیفـه شـرعی تا حـدودی بـرای خانـواده من 
و همسـرم جـا افتـاده و طبیعی بوده امـا هنوزم 
در جامعـه افـرادی حضـور دارنـد کـه از ارتباط 
بـا هم شـغان مـن طفره رفتـه و از مـا فراری 

. هستند
خیـاط دیگر غسـال بهشـت رضا بوده کـه با ما 
سـخن می گوید: غسـالی شـغل باارزشـی است 
و مـرا از گنـاه دور می کنـد و بیشـتر بیاد آخرت 
می انـدازد. بـرای مـن شسـتن امـوات ترسـی 
نـدارد و اگـر قـرار بود دوبـاره شـغلی را انتخاب 

کنـم همیـن شـغل را انتخـاب می کردم.
از همان روزهای کودکی دوستدار غسالی 

بودم
او بـا حـدود 35 سـال سـن بیـان میکنـد: از 
روزهـای کودکـی دنبـال تجربه کار در غسـال 
خانـه و انجـام عمـل کفـن و دفـن بـوده و از 
همـان روزهـا بـا مخالفـت خانواده روبرو شـدم 
امـا بـا گذشـت زمـان این شـغل بـرای خانواده 

خـود و همسـرم طبیعـی شـد.
خیـاط می گویـد: کار بـا امـوات تـرس نـدارد 
چـرا کـه این جسـمی کـه درزیـر دسـتان و بر 
روی تخته در حال شسـت و شـو هسـتیم قادر 
بـه آسـیب زدن بـه مـا نبـوده و زنده هـا تنهـا 

می تواننـد بـه مـا آسـیب برسـانند.

راننده مرا از ماشین پیاده کرد
خیـاط بـا صورتـی بـی آلایـش ادامـه می دهد: 
بـرای بسـیاری از همکارانـم اتفاقـات تلخی در 
جامعـه رخ داده بـه طـور مثـال گاهـی مـارا به 
بهانـه بدیمنـی در مراسـمات عروسـی دعـوت 
نکـرده و یـا شـاید اتفـاق تلخ تری کـه هنوز به 
یـاد دارم این اسـت کـه هنگامی که بـه عنوان 
مسـافر سـوار تاکسـی شـدم و راننـده متوجـه 
شـغلم شـد خیلی سـریع در کناری توقف کرده 
و مرا از ماشـین پیاده کرد.محمد نیز غسـاله29 
سـاله دیگری اسـت که شسـتن اجسـاد ناقص 
و یا سـوخته را کار دشـواری دانسـت و تصریح 
می کنـد: ایـن کار در روحیـه ام تأثیر بـدی دارد؛ 
وقتـی جنـازه جوانـی زیـر دسـتم می آیـد تـا 
غسـلش دهـم، دلـم خیلی می سـوزد و اشـکم 

سـرازیر می شـود.
چرا از من بدشان می آید

وی ادامـه می دهـد: وقتـی یکـی از آشـنایانم 
کـه  می افتـم  حرف هایـی  یـاد  می شـویم،  را 
موقـع زنـده بودنشـان بـا آنهـا مـی زدم کـه از 
مـن می خواسـتند آنها را بشـورم، امـا اطرافیانم 
نسـبت بـه من و شـغلم احسـاس خوبـی ندارند 
و ارتبـاط مـان بـا آنهـا بسـیار کـم شـده. مـن 
از ایـن موضـوع بسـیار ناراحتم، کسـی نیسـت 
کـه از آنهـا بپرسـد کـه آیـا مـن کار اشـتباهی 

می کنـم کـه از مـن بدشـان می آیـد؟
هواگـرم اسـت؛ اما عرق پیشـانی  و دسـت های 
یـخ زده ام حکایـت از تـرس دارد نـه سـرمای 
هـوا. بـوی ماندگـی جنـازه مـرا پـرت می کنـد 
بـه ایـن فکر کـه همه ما مسـافریم. مسـافرانی 
کـه دیـر یـا زود نه بـا چمدانـی بر دسـت بلکه 
بـا آنچـه کـه از خوبـی و بـدی در ایـن جهـان 
کرده ایـم، بـه سـفری دور و دراز خواهیم رفت.

تعللناجاوقوهقضاییهدرراهاندازی
پلیساطفال

نماینده مردم نجف آباد در مجلس از ســال ها تعلل در راه اندازی پلیس اطفال انتقاد 
کرد و گفت: راه اندازی پلیس اطفال به نفع سیستم قضایی کشور است.

به گزارش صبح امروز، ابوالفضل ابوترابی سال ها تعلل ناجا و قوه قضائیه در راه اندازی 
پلیــس  اطفال انتقاد کرده و افزود: راه اندازی پلیس اطفال در قانون آیین دادرســی 
کیفری مورد توجه قــرار گرفته بنابراین در این رابطه خاء قانونی نداریم و می طلبد 

قوه قضائیه و نیروی انتظامی هر چه سریع تر نسبت به راه اندازی آن اقدام کنند.
نماینده مردم نجف آباد، تیران و کرون در مجلس شــورای اسامی با تاکید بر اینکه 
باید پلیــس تخصصی به امور کودکان و نوجوانان رســیدگی کند، افزود: کودکان و 
نوجوانان بزهکار با پلیس ســروکار زیادی دارند بنابراین توجه به اســتفاده از پلیس 

متخصص امری حائز اهمیت است.
وی راه اندازی پلیس تخصصی اطفال را به نفع سیستم قضایی کشور دانست و گفت: 
باید به اجرای قوانین حمایتی در حوزه کودکان توجه ویژه شــود تا بتوان مشــکات 

آنها را به حداقل رساند.
این نماینده مردم در مجلس دهم با بیان اینکه پلیس کودک از کودکان بدسرپرست 
و بی سرپرســت حمایت می کند، گفت: پس از شناســایی این کــودکان اطاعات و 
مشخصات آنها به دستگاه های مربوطه برای بهبود وضعیت شان ارجاع می شود البته 
پلیس اطفال باید آموزش ها و  دوره های روانشناســی برخورد با کودکان را به خوبی 

کسب کند.

ممنوعیتبرگزاریمراسمترحیمو
عزاداریدرمساجد

مدیر سامت محیط و کار معاونت بهداشت دانشگاه علوم پزشکی مشهد اظهار کرد: 
باتوجه به شیوع ویروس کرونا و احتمال خطر انتقال بیماری، برگزاری هرگونه مراسم 

ترحیم و عزاداری در مساجد ممنوع است.
به گزارش صبح امروز، مهندس علی اصغر حسنی با اشاره به اینکه برگزاری هر گونه 
مراسم عزاداری در مساجد به دلیل خطر انتقال بیماری به شرکت کنندگان در مراسم 
ممنوع است، تصریح کرد: مساجد مجوز برگزاری مراسم ترحیم را ندارند و صرفا می 
توانند برای اقامه نماز و مســائل عبادی با رعایــت فاصله گذاری اجتماعی و رعایت 

دستورالعمل های بهداشتی فعالیت کنند.
وی خاطر نشان کرد: اطاع رسانی به هیات شورای مرکزی مساجد انجام شده است 

تا مساجد را از تخلف برگزاری مراسم ترحیم آگاه کنند.
مدیر ســامت محیط و کار معاونت بهداشــت دانشگاه علوم پزشکی مشهد گفت: با 
هیات امنای مســاجدی که با وجود تذکرات لازم همچنان مراسم ترحیم برگزار کنند 

براساس اجازه قانون گذار ، برخورد قانونی می شود.
وی گفت: مجوز برگزاری مجالس عروســی در شهرســتان های با وضعیت سفید با 
رعایت فاصله گذاری اجتماعی و پروتکل های بهداشــتی در حد 50 درصد ظرفیت 
تالارهای عروســی، صادر شده است اما برای مجالس ترحیم هیچ گونه مجوز قانونی 

صادر نشده است.

احتمالابتلایکرونادرمردان
بیشتراست

قائم مقام معاون بهداشــت دانشگاه علوم پزشکی مشهد گفت: مردان نسبت به زنان 
بیشتر در معرض خطر ابتا به کرونا قرار دارند.  

به گزارش صبح امروز، دکتر ســید کاظم فرهمند با اشاره به فرارسیدن هفته جهانی 
ســامت مردان از 15 لغایت 21 ژوئن مصادف بــا 26 خرداد لغایت 1 تیرماه  اظهار 
کرد: درســال جاری با توجه به شــیوع کووید 19 در دنیا و شدت ابتا و مرگ و میر 
مردان نســبت به زنان سبب شده اســت این موضوع درصدر مسایل مطرح شده در 

هفته فوق قرار گیرد.
وی خاطر نشــان کرد: گرچه همه افراد جامعه از هر دو جنس در هر سن و سالی در 
معرض خطر کرونا ویروس هستند، اما سن و جنس به عنوان دو فاکتور مهم در ابتا 

یا شدت عایم تاثیرگذاراست.
وی با تاکید بر اینکه ابتا ، شــدت بیماری و مرگ ناشی از کرونا در سالهای پایانی 
میانســالی و دوره سالمندی بیشتر است گفت: همچنین تاکنون موارد آلودگی وشدت 

ابتا و مرگ و میر در مردان بیشتر از زنان بوده است.
قائم مقام معاون بهداشت دانشگاه علوم پزشکی مشهد، ویژگیهای بیولوژیک مردان 
را یکی از عواملی برشــمرد که در ابتا و شــدت بیشتر عوارض کووید 19 در مردان 

نقش زیادی دارد و در نقاط مختلف دنیا مورد تاکید می باشد.
وی با بیان اینکه شــرایط اجتماعی و مسئولیت شغلی مردان یکی  دیگر عوامل اثر 
گذار در افزایش ابتا به کرونا به شــمار می رود خاطر نشــان کرد: باید به این نکته 
توجه شود که شــاغل بودن اکثر مردان به عنوان نان آور خانواده سبب می شود که 
تماس های آنان با محیط خارج از خانه بیشتر از سایر افراد خانواده بوده و در معرض 

خطر بیشتری قرار گیرند.
وی تاکید کرد: مردان باید با رعایت اصول پیشــگیرانه و حفاظت شخصی در محیط 

خارج از منزل و محل کار، به حفظ سامت خود در مقابل کووید 19 کمک نمایند.
قائم مقام معاون بهداشــت دانشگاه، علوم پزشکی مشهد، مسئولیت خانوادگی مردان 
برای خرید اقام مورد نیاز خانواده، تاثیر مسائل فرهنگی در مردان و داشتن باورهای 
نادرســت مبنی بر قوی بودن مردان نسبت به زنان و در نتیجه مغفول ماندن تمرکز 
بر سامت مردان، آمار بیشــتر بیماری های مزمن در مردان، بیشتر بودن رفتارهای 
ناسالم در مردان نسبت به زنان و مصرف بیشتر دخانیات در مردان را مهمترین عوامل 

ابتاء بیشتر مردان به کووید 19 عنوان نمود.
دکتر فرهمند هفته جهانی ســامت مردان را فرصت مغتنمی جهت اطاع رســانی 
و حســاس سازی جامعه مردان و سیاســتگذاران و برنامه ریزان درخصوص بیماری 
 کوویــد 19 و تشــویق مردان به مشــارکت در توســعه ی برنامه های بهداشــت 

برشمرد.

اخبار

نماینده مردم نجف آباد در مجلس با اشــاره به ضرورت اتخاذ سیاست کاهش جمعیت کیفری زندانیان، 
گفــت: اثرگذاری برنامه های فرهنگی، تربیتی و حرفه آموزی در زندان ها نیازمند کاهش جمعیت کیفری 

است.
به گزارش صبح امروز، ابوالفضل ابوترابی با اشــاره ضرورت پیگیری سیاســت کاهش جمعیت کیفری 
زندانیان به عنوان اولویتی مهم، گفت: تحول در مدیریت زندان ها و توجه به  دو حوزه تربیتی  و همچنین 
اشتغال و حرفه آموزی در زندان ها با وجود جمعیت بالا و شلوغی این اماکن، امکان پذیر نیست و تمامی 

برنامه ها در این حوزه محکوم به شکست است.
پیشگیری از وقوع جرم راهکاری اساسی در جهت کاهش جمعیت کیفری زندان ها

نماینده مردم نجف آباد در مجلس شــورای اســامی با بیان اینکه پیشــگیری از وقوع جرم راهکاری 
اساســی در جهت کاهش جمعیت کیفری زندانهاست، افزود: بهبود وضعیت زندان ها در گام اول نیازمند 
کار فرهنگی مناســب و اصاح قوانین مربوط به تصادفات، مــواد مخدر و نزاع ها، همانند قانون چک با 

هدف حبس زدایی است.
نقش دستبند و پابند الکترونیکی در کاهش جمعیت کیفری 

وی با بیان اینکه اجرای طرح دســت بند و پابند الکترونیکی گام دوم و اساســی درجهت کاهش جمعیت 
زندانیان اســت، تصریح کرد: اجرای طرح دستبند و پابند الکترونیکی نقش به سزایی در کاهش جمعیت 
کیفری خواهد داشت که عاوه  بر این امر نیز باعث می شود تا زندانی در کنار خانواده دوران محکومیت 
خود را ســپری کرده و دیگر خانواده  های آنها از آســیب هایی متعدد در امان باشند. که البته انجام آن بار 

مالی داشته و تامین آن نیاز مند همکاری خانواده زندانیان است.
این نماینده مردم در مجلس یازدهم اظهار کرد : پیشگیری از وقوع جرم، اصاح قوانین با رویکرد حبس 
زدایی و استفاده از دستبند و پابند الکترونیک برای کاهش جمعیت کیفری زندان ها، بدون نیاز به بودجه 

تا حد زیادی زندان ها را خلوت و آماده اجرای برنامه های تربیتی و حرفه  آموزی می کند.

کشف بیش از 90 کیلوگرم مواد افیونی در واگن های قطار خواف-هرات 
ســردار »ماشاالله جان نثار« فرمانده مرزبانی استان خراسان رضوی در تشریح این خبر گفت: در پی انجام 
اقدامــات فني و اطاعاتي و همچنین کنترل و نظارت دقیق عبور و مرورها، مرزبانان اینفرماندهی پس از 
بررســی واگن های قطار خواف-هرات موفق به کشف مواد مخدر شدند.وي در ادامه افزود: مرزبانان این 
فرماندهی در هنگ مرزی تایباد در پی تجســس دقیق واگن های قطار خواف-هرات، موفق شــدند 80 
کیلوگرم مواد مخدر از نوع حشــیش و 11 کیلو و 650 گرم موادمخدر از نوع هروئین فشــرده که به طرز 
ماهرانه ای زیر واگن ها جاســازی شده بود را کشف کنند.فرمانده مرزبانی استان همچنین بیان داشت: در 

این رابطه شش قاچاقچی پس از دستگیری، جهت سیر مراحل قانونی تحویل مراجع ذی صاح شدند.
سردار »جان نثار« در پایان خاطر نشان کرد: مرزبانان استان خراسان رضوی در سنگرهاي حفاظت از حریم 

مرزي شبانه روز در حال دفاع از سر حدات ایران اسامی است .
کشف انواع کالاهای قاچاق در حوزه استحفاظی هنگ مرزی تایباد

فرمانده هنگ مرزی تایباد از کشــف بیش از 70 میلیون ریال کالای قاچاق در حوزه اســتحفاظی هنگ 
مرزی تایباد خبر داد.سرهنگ » کاظم صمدی« فرمانده هنگ مرزی تایباد در تشریح این خبر بیان داشت: 
در راســتای اجرای طرح سراسری مبارزه با قاچاق کالا و همچنین حمایت از تولیدات داخلی، مرزبانان این 
اســتان طی ایست و بازرسی های مداوم، موفق شــدند از ورود مقادیر قابل توجهی کالای قاچاق و بدون 
مجوز به داخل کشــور جلوگیری کنند.وی با اشــاره به ضرورت جلوگیری از قاچاق هرگونه کالا، افزود: بر 
اساس برآورد کارشناسان ارزش ریالی این کالاها 97 میلیون و 260 هزار ریال برآورد شده است و در این 
رابطه 20 متهم دســتگیر و بعد از تشــکیل پرونده به مراجع قضائی تحویل داده شدند. این اقام قاچاق از 
جمله روغن، رب، برنج و... بوده اند.ســرهنگ »صمدی« در پایان یادآور شد: مبارزه با قاچاق کالا حمایت 
از تولید کنندگان داخلی و فعالان اقتصادی داخل کشــور است و کشف این حجم از کالا نشانگر تاش و 

زحمات شبانه روزی مرزبانان غیور و انقابی در راستای برخورد قاطع با قاچاق کالا است.
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روایت از کار در 
غسالخانه، حکایت سختی و 
مشقت است، اما زندگی یک 
غسال می تواند آنقدر پاک و 
بی آلایش باشد که حتی به 
مرگ هم طعنه بزند؛ هرچند 
که در جامعه امروزی ما 
هر کسی قادر به انجام این 
کار ارزشمند نمی باشد و 
قالب افرادی که به این شغل 
می پردازند به دلیل نبودن 
فرهنگ درست در جامعه و 
خانواده هایشان، با مشکلات 
زیادی مواجه می شوند؛ لذا 
باید بدانیم که غسال ها علاوه 
بر کار سخت و زیانبار، وظیفه 
سنگینی را بر دوش می کشند 
و اگر در غسل و کفن و 
برنامه های فرد مرده خدای 
ناکرده از لحاظ شرعی دقت 
لازم را نداشته باشند مدیون 
مرده می شوند
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حمید مشکلانی کارگردان و منتقد سینما در گفت وگو 
با صبح امروز درباره زنده یاد محمدعلی کشاورز بیان 
کرد: استاد محمدعلی کشاورز یک بازیگر نبود، یک 

دانشگاه هنری بود.
امروز ایران،مردم و هنر داغدار اوست که متین و آرام و 
بی حاشیه به هنر پرداخت و از دروازه ذهن و قلب مردم 

و تاریخ هنر گذشت و به افسانه ها پیوست.
تجربه شخصی و درک حضور استاد کشاورز از نزدیک 
مشــکلانی عنوان کرد: اســتاد محمدعلی کشــاورز 
بازیگری مؤلف،مــردی نازنین و هنرمندی بی بدیل که 
ماندگار هنر ایران اســت در نودسالگی غوغای هنر را 
وانهاد و به هنرمندان هزاردســتان پیوست.من اصلًا قصد ندارم تاریخچه 
زندگی و ورودش به هنر و آمار فیلم ها و تئاترها و ســریال هایش را  بازگو 
و بررسی کنم ،چون با یک جستجوی ساده در اینترنت ،همه این ها به وفور 
یافت می شود و تمام رسانه ها موبه مو همه را با یک کپی ،و بازنشر همه را 
بازگو می کنند! من می خواهم از حضور، مرام  و کلام و تحلیل تأثیرگذارش 
در جامعــه و هنر بگویم.در تجربه شــخصی و درک حضور وی از نزدیک 
دریافتم که او با یک جمله چگونه می تواند تبحر و اســتادیش را به اثبات 
برســاند.در ســال ۱۳۹۲در گفت وگویی پیرامون هنر سینما و تئاتر درباره 
اوضاع امروز هنر از او پرســیدم و وی این گونه با یک جمله ،به اندازه هزار 
جلــد کتاب  مفهوم و مطلب را به ما رســاند: )هنر امروز ما مثل شــعبان 
هزاردســتان اســت،زور دارد،ولی مغز ندارد( با آنکه خودش بزرگ بود و 
بــا بزرگان کارکرده بود،اما چنــان متین،بزرگوار،صمیمی و خاکی بود که 
انگارنه انگار که اســتاد بی بدیل هنر بازیگری در تئاتر،ســینما و تلویزیون 

است!
محمدعلی کشاورز با نقش هایش زندگی می کرد

این کارگردان برجســته ســینما عنوان کرد: او جزء معدود بازیگرانی بود 
که تکنیک بســیار سخت و پیچیده بازی با چشم ها را در متد بازیگری،به 
نیکویی هرچه تمام تر می دانســت و قدرت بازیگری او در بازی با  چشمان 

شــگفت انگیزش نهفته بود و در نقش هایش زندگی می کرد. هزاردستانی 
چیره دســت در هنر و زندگی بود و بدون شک الگویی برای تمام بازیگران 

پس از خود.
ناخدایی پیر که اهل سیاست نبود

وی افزود: باآنکه ســال ها از صحنه دور بود،اما هرگز مانیفستی،ســخنی 
و حرکتی نکرد که دیده شــود و ســال ها هنرش را زیر سؤال ببرد،نه اهل 
حرف سیاســی بود و نه حرف اجتماعی عوام کور کن،او همچون ناخدایی 
پیر و باتجربه بر ســاحل نشســته بود و رهنمون می کــرد جوانانی را که 
خواهان او و هنرش بودند.همواره و در هر موقعیتی پاسخ گو بود،با بردباری 
و متانــت کامل از جان ودل بــرای دیدارها،گفت وگوها و مصاحبه ها وقت 

می گذاشــت،مهربان و دلســوز هنر بود و نکاتی را یادآور می شد که کمتر 
کسی به آن می پرداخت.

بســیاری از ناگفته ها و زوایای پنهان هنری و زندگی هنری زنده یاد استاد 
علــی حاتمی و آثارش را ،از آن پرده برمی داشــت تا به بزرگی و عظمت 
حاتمی و آثارش بیشتر پی ببریم،از تجربه های بین المللی با )آنتونی کوئین( 
تا  تجربه با)عباس کیارســتمی( و )بهرام بیضای( و )ناصر تقوایی(گرفته 
تا کار با )اکبر خواجویی و محمد متوســلانی( همه  و همه درس و بحثی 
ســترگ در سینماســت.از فیلم )شب قوزی(  و)خشــت و آینه( در اوایل 
دهه ۱۳۴۰ گرفتــه تا زیر درختان زیتون در اوایــل دهه ۱۳۷۰ و ازتئاتر 
)خودکشــی(در دهه ۱۳۳۰ تــا آخرین آثارش،همه و همــه را در بلندای 
باورپذیری زندگی کرده اســت.او برگ زرین هنر بازیگری و یک انســان 

کامل و بی حاشیه در تاریخ هنر ایران است.
نسلی عجیب در بازیگری و هنر 

مشکلانی بیان کرد: نسل او نسل عجیبی در بازیگری و هنر هستند،نسل 
خودآموختــه و زحمت و رنج کشــیده ای کــه قدر هنر،ایــران و ایرانی را 
می دانستند و فرهنگ ایران زمین را با تمام قوا نیکو پاس می داشتند،تن به 
هر کاری و هر بازی سیاسی،اجتماعی و موج سواری زودگذر نمی دانند و به 
قول  استاد زنده یاد علی حاتمی)آرزو  طلب نمی کردند  آرزو می ساختند( و  

برای خود ،آرمانی والا در هنر داشتند.
همین آرمان  و جهان بینی باعث شده که آن نسل و به خصوص محمدعلی 
کشــاورز چهره ای فاخر و ماندگار شــود و بدون تردید این راه دشــوار و 
بس پرپیچ وخم است و پیمودنش کار هرکسی نیست!چگونه می توان هنر 
هفتم  ایران را بدون: شعبان هزاردستان،اتابک اعظم کمال الملک،اسدالله 
پدرسالار،ســلطان کفش های میــرزا نوروز،محمدابراهیــم مادر،آقا مدیر 
رگبار،کارگــردان زیــر درختــان زیتون،دایی جان ســرهنگ دایی جان 
ناپلئون،خواب گزار ســلطان و شبان،خواجه قشیری سربداران و ده ها نقش 
دیگر  او،به خاطر آورد!؟محمدعلی کشــاورز یک بازیگر نبود یک دانشگاه 
هنر بود و هنوز و همیشــه آثارش،مرام و نوع زندگــی و کارنامه او قابل 
استناد و قابل رجوع است و مایه فخر عرصه نمایش و تصویر ایران عزیز.

در گفت وگوی صبح امروز با منتقد و کارگردان سینما مطرح شد:

محمد علی کشاورز یک دانشگاه هنر بود

اندوه هنرمندان از درگذشت محمد علی کشاورز؛

پدر مُرد؛ از بس که جان ندارد
محمدعلی  گذشته  روز 
سالار  پدر  کشــاورز، 
از  و  ایران  ســینمای 
بازمانده های  آخریــن 
بازیگران  طایی  نســل 
معتبر ســینما و تلویزیون 
از  ایــران پس  تئاتــر  و 
یــک دوره بیمــاری در 
سن 90ســالگی از میان 
ما رفــت. گیل تاتر ایران 

درگذشت و دیگر هیچ لبخندی نمی زند.
پارادوکــس مواجهه با این حقیقت تلخ درباره 
کسی که عمری خنده به لب های مخاطبانش 
نشــانده و خاطرات آنها را با تلویزیون ماندگار 

کرده است.
کشاورز از گذشته تا امروز

موضوع درگذشت او را دردناک تر و تاثیرگذارتر 
کرد. کشاورز  فروردین 1309 در اصفهان به 
دنیا آمد و دارای نشــان درجه یک فرهنگ و 
هنــر ایران بود. وی یک بــار ازدواج کرد که 
نتیجه این ازدواج دختری به نام نلی اســت. 
کشــاورز فارغ التحصیل هنرستان هنرپیشگی 
تهران و دانشــکده هنر های دراماتیک است. 
او یک بار در دانشــکده پزشکی نیز پذیرفته 
شــد، اما به دلیل عاقه و عشــق زیادی که 
به  بازیگری داشــت از تحصیل در این رشته 
انصراف داد و به  همان عشــق اش بازیگری 
رســید. وی اوایل خرداد سال جاری به دلیل 
عارضه کلیوی و بالا رفتن سطح کراتین خون 
در بیمارستان بستری شد و پس از آن به دلیل 
عفونت ریــه در بخش مراقبت های ویژه قرار 

گرفت.
مرد ماندگار تاریخ تئاتر

از محمدعلی کشــاورز، در کنار زنده یاد داود 
رشــیدی ،زنده یاد عــزت الله انتظامی ، زنده 
یاد جمشــید مشــایخی و علی نصیریان به 
سبب تأثیرشان در فیلم های ایرانی به عنوان 
پنج بازیگر مرد ماندگار تاریخ تئاتر، ســینما و 

تلویزیون ایران یاد می شود.
از آثار ماندگار اســتاد کشــاورز، می توان به 
ناپلئون،  دایی جان  تلویزیونــی  مجموعه های 
آتش بدون دود، هزاردســتان در نقش شعبان 
استخوانی، سربداران در نقش خواجه قشیری، 
افسانه ســلطان و شــبان در نقش خوابگزار 

اعظم، پدرسالار و گرگ ها اشاره کرد.
ایــن هنرمند ایفاگــر نقش هــای ماندگاری 
در تاریخ ســینما بوده اســت که از جمله آنها 
فیلم های خشــت و آینه، آقــای هالو، رگبار، 
صادق کرده، شطرنج باد، کمال الملک، مردی 
که موش شــد، کفش های میرزا نوروز، مادر، 
پول خارجی، دلشدگان ، روز واقعه، ناصرالدین 

شاه اکتورسینما، خسوف، را می توان نام برد.
با مــرور کوتاهــی در صفحات شــبکه های 
ناباوری حاصل  اجتماعی سینماگران، بهت و 
از خبر فوت ناگهانی استاد محمدعلی کشاورز 

را می بینیم.
پدر سالار دوست داشتنی

علی عسکری، رئیس رســانه ملی در پیامی 
نوشت: درگذشــت یکی از چهره های ماندگار 
عرصه هنر کشور استاد محمدعلی کشاورز را 
که از ستارگان ســینما، تئاتر و تلویزیون بود 
و مردم با نقش هــای تاریخی او خاطره های 

بسیار دارند، تسلیت عرض می کنم.
»پدر ســالار« دوســت داشــتنی مخاطبان 
تلویزیون در آخریــن روز های بهار 99 از این 
کره خاکی خداحافظی کرد، اما با نقش آفرینی 
ماندگار خود در چهل و پنج فیلم ســینمایی، 
سی و هشت ســریال تلویزیونی و ده ها ئتاتر 
و تله تئاتر همواره در قلب و جان مردم ایران 
باقــی خواهــد مانــد. از درگاه خداوند تعالی 
برای آن چهره ماندگار علــو درجات و برای 

بازماندگان صبر و اجر مسئلت دارم.
یکی دیگر از پنج تن سینمای ایران رفت

پرویز پرســتوئی نیــز با پســتی در صفحه 
اینســتاگرام به خبر درگذشــت استاد کشاورز 
واکنش نشان داد :یکی دیگر از پنج تن سینما 
و تئاتر و تلویزیون ایران رفت. امرزو 25خرداد 
در گرمای 55درجه سیستان و بلوچستان که 
به همراه پهلوان رسول خادم و بردیا کیارس 
موسیقی دان عزیز کشورمان و دیگر دوستان 
برای توزیع تنور گازی برای مردم روستاهای 
زابل آمده بودیم، خبر درگذشــت استاد مسلم 
بازیگری محمد علی کشاورز را شنیدم! خیلی 
از شــنیدن این خبر متاسف شدم یکی دیگر 
از پنج تن ســینمای ایران رفت. خدا اســتاد 
 نصیریان یادگار پنج تن سینما را برایمان حفظ 

کند. 
او یک جهان خاطره بر جای گذاشت

علــی نصیریــان نیز پــس از شــنیدن خبر 
درگذشت محمدعلی کشاورز، در حالی که به 
شــدت متاثر شده بود، با بغض گفت: کشاورز 
یک جهان خاطره تئاتری و ســینمایی از خود 

به یادگار گذاشته است. 

مردی بی حاشیه
ســیاوش طهمــورث دربــاره شــخصیت و 
تأثیرگذاری این هنرمند فقید گفت: محمدعلی 
کشــاورز مرد و بازیگری بزرگ اما بی حاشیه 
بود، کاری به کار دیگران نداشــت و به کار و 
زندگی خود مشغول بود. محمدعلی کشاورز از 

پیشکسوتان ما بود.
ما یک خانواده بودیم

کمند امیرســلیمانی، در گفت وگویی با ایسنا 
درباره تجربه همکاری با محمدعلی کشــاورز 
در ســریال پدر ســالار گفت: مــا آنجا یک 
خانواده بودیم. موفقیتی که ســال های سال 
اســت نصیب این سریال می شود و  شاهدش 
هســتید، به خاطر این است که ما آنجا گرم و 

صمیمی مانند یک خانواده بودیم.
یادگاری های گرانبهای هنرمندان

امین تــارخ نیز درباره درگذشــت این بازیگر 
بزرگ ســینما، تئاتــر و تلویزیــون ایران به 
ایســنا گفت: هنرمندان ما بخصوص نســل 
پیشــین ما یکی پس از دیگری در حال رفتن 
هســتند و سنگینی عدم حضورشان را در بین 
خود احســاس می کنیم. البته آنها یادگارهایی 
گرانبهــا به لحاظ فرهنگی و هنری را در بین 
ما به جا گذاشته اند که می تواند از سنگینی این 

عدم حضور تا حدی بکاهد.
به سختی می توان جایگزینی برای او 

پیدا کرد
ایرج راد در گفتگویی با ایســنا با ابراز تاسف 
فراوان از درگذشــت محمد علی کشاورز، او 
را هنرمندی صادق و بی حاشــیه دانست که 
تا سال های سال جایگزینی نمی توان برایش 

یافــت و ادامه داد: باعث تاســف اســت که 
بزرگان و عزیزان فرهنگ و هنر کشورمان را 
یک به یک از دست می دهیم؛ کسانی که در 
عرصه های تئاتر، ســینما و تلویزیون خدمات 
فراوان ارایه کردند و اثرات ارزشــمند بر جای 
گذاشــتند، کســانی که به ســختی می توان 
جایگزینی بــرای آنان پیدا کرد. ســال ها در 
اداره تئاتر در خدمت ایشــان بــودم و افتخار 
همکاری در نمایش های زیادی را با ایشــان 
داشتم. کســانی که از نزدیک آقای کشاورز 
را می شناســند، به حضور موثر ایشان در همه 

آثارشان آشنا هستند.
تجربه خوب همکاری با کشاورز

ناصر هاشــمی کــه در ســریال خاطره انگیز 
پدرســالار با زنده یــاد محمدعلی کشــاورز 
همبــازی بود و نقش پســر اســدالله خان را 
ایفــا می کرد، درباره این تجربــه اظهار کرد:  
هم بــازی بودن با آقای کشــاور هم از جهت 
آموزش و تجربه برای مــا باارزش بود و هم 
اینکه از آنجایی که شــخصیت ایشان بسیار 
بود، همزیســتی و  جالب و دوست داشــتنی 
همکاری بســیار خوبــی را تجربه می کردیم. 
آقای کشاورز جزو معدود بازیگران برجسته ای 
بودند که از یک دوران ســختی شروع به کار 
کردند و به مرور زمان و با عبور از مشــکات 
و سختی هایی که در این حرفه وجود داشت، 
به این حرفــه اعتبار و آبرو دادنــد؛ و از این 
اعتباری کــه هنرمندانی همچون او به حرفه 
بازیگــری دادند، ما که در نســل های بعدی 
 وارد این حرفه شــدیم در شرایط بهتری قرار 

داشتیم. 

اکران»یلدا«ازاولتیرماهدرگروه
»هنروتجربه«

»یلدا« به کارگردانی مسعود بخشی و تهیه کنندگی علی مصفا از اول تیرماه در سینماهای 
»هنروتجربه« اکران می شود.به گزارش ایسنا به نقل از روابط عمومی پروژه، فیلم سینمایی 
»یلدا« سومین ساخته بلند مسعود بخشی پس از حضور در جشنواره های مختلف خارجی 
همزمان با بازگشــایی سینماهای کشــور از اول تیرماه، در سینماهای هنروتجربه اکران 
خود را آغاز می کند.داســتان این فیلم در مورد مریم کمیجانی، زن جوانی اســت که به 
دلیل قتل شــوهرش به مرگ محکوم شده است. او در شب یلدا به استودیوی یک برنامه 
زنده تلویزیونی آورده شده است تا از طرف تنها فرزند مقتول یعنی مونا ضیا بخشیده شود 
اما مجموعه اتفاقات در صحنه و پشــت صحنه این برنامه هر دو زن جوان را در چالشی 
جدی برای تصمیم گیری قرار می دهد.صدف عسگری، بهناز جعفری، بابک کریمی، آرمان 
درویش، فروغ قجابگلو، فرشته حسینی، زکیه بهبهانی، حسن جودکی، رامونا شاه، محمد 
ساربان، کمال هاشمی، بهرام افشار، فقیهه سلطانی و با حضور فرشته صدرعرفایی بازیگران 
فیلم »یلدا«  هســتند.»یلدا« به تهیه کنندگی علی مصفا و مشــارکت موسسه فرهنگی 
مســتقل بن گاه )مسعود و محمود بخشی( تولید مشترک ایران، فرانسه، آلمان، سوییس، 
لوکزامبورگ و لبنان است که در جشنواره های ساندنس، برلین، ژنو، لوکزامبورگ، صوفیه، 
کارلو وی واری، پیونگ چانگ کره شرکت کرده و همچنین جایزه بزرگ هیات داوران در 
بخش سینمای جهان جشنواره بین المللی فیلم ساندنس آمریکا شده است.همچنین کمیته 
سینماهای هنر و تجربه فرانسه در لیست جدید آثار مورد حمایت خود، نام »یلدا« ساخته 
مسعود بخشــی را  در کنار فیلم هایی چون »اوندینه« ساخته »کریستین پتزولد« و برنده 
خرس طای بازیگری در جشــنواره برلیناله 2020، »نور زندگی من« از »کیسی افلک« 
حاضر در بخش مســابقه برلین 2019 و نسخه ترمیم شده فیلم »باغ فینزی کنتینی« به 
کارگردانی »ویتوریو دســیکا« برنده جایزه اســکار و خرس طای برلین در سال 1971 
اعام کرده است.»یلدا« از 27 آگوست در آلمان و سوییس و از 7 اکتبر در فرانسه و سپس 
در سایر کشورهای اروپا اکران می شود.»پیرامید اینترنشنال« فروش و پخش جهانی این 

فیلم را برعهده دارد.
عوامل این فیلم عبارتند از نویسنده و کارگردان: مسعود بخشی، دستیار اول کارگردان: آرش 
نعیمیان، مدیر برنامه ریزی: فواد چاومه، فیلمبردار: یولیان آتاناسوف، صدابردار: دانا فرزانه پور، 
مجری طرح: کامبیز صفاری، جانشین تولید: کتایون ارسنجانی، طراح صحنه: لیا نقدی 
پری، طراح لباس: رعنا امینی، طراح چهره پردازی: لیا ثانی، مدیر هنری: محمود بخشی، 

تدوین: ژاک کمتس و مشاور رسانه ای: نغمه دانش آشتیانی.

تکمیلکتابخانهنیمهتمامخراسانرضوی
باکمکخیرین

مدیرکل کتابخانه های عمومی خراســان رضوی گفت: 28 کتابخانه نیمه تمام در استان 
وجود دارد که مقرر شده است این اداره کل با همکاری مجمع خیرین توسعه کتابخانه ها، 

بسیج سازندگی و خرده خیرین تا پایان سال آنها را تکمیل کند.
به گزارش صبح امروز، حجت الاســام علی اکبر ســبزیان در جلسه مشترک مسوولان 
اداره کل کتابخانه های عمومی خراســان رضوی و فرماندار مشــهد افزود: برخی از این 
پروژه های نیمه تمام در اســتان10 تا 12 ســال از کلنگ زنی احداث آنان می گذرد و بنا 
داریم امسال با اســتفاده از ظرفیت خرده خیرینی که عضو مجمع خیرین کتابخانه های 
اســتان نیســتند این طرح ها را تکمیل کنیم.وی با بیان این که هیچ بودجه دولتی برای 
اتمام این طرح ها هزینه نخواهد شد گفت: در حال برآورد هزینه برای اتمام این 28 طرح 
هســتیم اما جمع بندی و شناســایی خیرین برای تکمیل پنج طرح انجام شده است و به 
زودی ستادی برای آغاز فعالیتها تشکیل خواهد شد.مدیرکل کتابخانه های عمومی خراسان 
رضوی گفت: این روش ساخت مشارکتی در کشور بی نظیر است و پیش از این کتابخانه 
مرکزی مشــهد پس از 23 ســال، با همین روش که نوعی اقدام جهادی اســت تکمیل 
شد.سبزیان افزود: طی هفته آینده در منطقه محروم توس 81 در حاشیه مشهد که از فضای 
فرهنگی مناسبی برخوردار نیست با همکاری شهرداری مشهد مراسم کلنگ زنی ساخت 
 یک کتابخانه برگزار خواهد شــد و ان شاء الله این طرح دهه فجر امسال به بهره برداری 

می رسد

ادامهروندبرنامههایفرهنگی
خانهکتاب

سرپرست و معاونان موسسه خانه کتاب بر عدم تغییر در رویکردهای این موسسه و تداوم 
فعالیت ها و برنامه ها در ســال جاری تاکید کردند.به گزارش صبح امروز به نقل از روابط 
عمومی موسسه خانه کتاب، جلسه شورای معاونان موسسه خانه کتاب با حضور حسینعلی 
ســالاری سرپرست، سید سعید میرمحمدصادق معاون فرهنگی پژوهشی و آزاده نظربلند 

معاون فناوری و اطاع رسانی موسسه خانه کتاب برگزار شد.
در این جلســه بر این موضوع که تغییر مدیریت و تعیین سرپرست در دوره انتقال، خللی 
در ادامه فعالیت ها و رویکردهای موسســه خانه کتاب ایجاد نخواهد کرد و این موسســه 
همانند گذشــته به فعالیت های خود در حوزه نشــر و کتاب ادامه خواهد داد، تاکید شد.در 
این جلســه معاونان موسسه خانه کتاب ضمن ارائه گزارش فعالیت های انجام شده در سه 
ماهه اول سال جاری، پیشــنهادها و راهکارهای خود را برای ادامه برنامه های فرهنگی 
در ماه های پیش رو ارائه کردند.به گزارش صبح امروز، طرح ادغام موسســات مختلف در 
معاونت های وزارت فرهنگ و ارشــاد اسامی که 36 موسسه هستند، در ماه های اخیر با 
دستور سیدعباس صالحی وزیر فرهنگ و ارشاد اسامی به اجرا درآمده است و در روزهای 
پایانی هفته گذشته، پس از تودیع نیکنام حسینی پور از مدیرعاملی این موسسه، حسینعلی 
ســالاری، با حکم محسن جوادی، معاون فرهنگی وزارت فرهنگ و ارشاد، به سرپرستی 

خانه کتاب منصوب شد.

دعوتاز»متریشیشونیم«بهجشنواره
کرهجنوبی

بیســت و یکمین جشنواره بین المللی فیلم »جئونجو« در کشور کره جنوبی، فیلم »متری 
شیش و نیم« ساخته سعید روستایی را در برنامه نمایش خود قرار داد.

به گزارش ایسنا، این رویداد سینمایی که امسال به دلیل بحران جهانی رونا در دو بخش 
فیزیکی از تاریخ 28 می تا 6 ژوئن )8 تا 17 خرداد( و در ادامه تا 20 سپتامبر  )30 شهریور( 
به صورت آناین به نمایش آثار می پردازد دربخش »سینمافِســت« میزبان نمایش فیلم 
»متری شــیش و نیم« به کارگردانی سعید روستایی به نمایندگی از سینمای ایران است. 
در این بخش در پنج فیلم دیگر شامل یک فیلم بریتانیایی، یک فیلم آلمانی و  سه فیلم 

ژاپنی نیز حضور دارند. 
»متری شــیش و نیم« تاکنون موفق به کسب چندین جایزه بین المللی از جمله بهترین 
کارگردانی و بازیگری )نوید محمدزاده( از جشنواره فیلم توکیو و تقدیر ویژه بهترین فیلم 
بین المللی ازجشنواره فیلم زوریخ شده و جشنواره  فیلم ونیز، استکهلم، شیکاگو، مینسک و 

جوایز سینمایی آسیاپاسیفیک نیز حضور داشته است. 
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رئیسکمیسیونبرنامهوبودجهشورایشهرمشهد:

۸۰درصدبودجهسال۹۹شهرداری،
عمرانیاست

رئیس کمیســیون برنامــه و بودجه 
شورای شهر مشــهدمقدس گفت: از 
بودجه 12 هزار و 600 میلیاردتومانی 
شــهرداری در ســال 99، 80 درصد 

اعتبارات عمرانی است.
به گزارش صبح امروز، بتول گندمی 
در حاشیه بازدید از برخی پروژه های 
عمرانی سطح شهر، با بیان اینکه طی 

ســال 98 و امسال، اتفاقات عمرانی خوبی در سطح شهر آغاز شده که بخشی از آنها 
به بهره برداری رســیده است، اظهارکرد: یکی از مهمترین اهداف پروژه های عمرانی 
تعریف شــده از جمله تقاطع های بسیار مهم چون تقاطع چهارسطحی آزادگان و پل 
مصلی، تســهیل تردد شهروندان، کاهش ترافیک و دسترسی راحت و آسان به نقاط 

مختلف شهر است.
وی گفت: شــهروندان عزیز مشــهد بایــد بدانند که بخش عمــده ای اعتبارات در 

زیرساخت ها از جمله خط 3 قطارشهری مصرف می شود.
گندمی تصریح کرد: به منظور به بهره برداری رســاندن فاز یک خط 3 قطارشهری، 
2600 میلیارد تومان برای ســال 99 و اوایل ســال 1400 اعتبار تخصیص یافته که 
بتوانیم فاز یک این پروژه، حدفاصل میدان شــهدا تا پایانه مسافربری را اوایل سال 

آینده به بهره برداری برسانیم. 

عضوشورایشهرمشهدمطرحکرد:

مدیرانوکارکنانشهرداریخودرا
مدیونمردمنکنند
رئیس کمیته نظارتی شماره 4 شورای 
شهر مشهدمقدس گفت: هرآنچه که 
حق مردم اســت، باید محقق شود و 
مدیران و کارشناسان شهرداری خود 
منافع شــهرداری، مدیون  را بخاطر 
مردم نکنند چراکه حق الناس است و 

غیرقابل بخشش.
به گزراش صبح امروز، احمد نوروزی 

در حاشــیه جلسه کمیته نظارتی شــماره 4 که در منطقه 6 شــهرداری برگزار شد، 
اظهارکرد: یکی از مســائل مهم و تاکید موکد اعضای شــورای شــهر به مدیران و 

کارکنان شهرداری، حفظ حقوق شهروندان است.
وی افزود: مدیران و عوامل مدیریت شــهری خود را باید پیوسته به جای شهروندان 
بگذارند و بیاندیشــند که اگر در جایــگاه مقابل یعنی شــهروندان مراجعه کننده به 

شهرداری بودند، چه انتظارات و توقعاتی داشتند.
وی در ادامــه صحبت های خود با بیان اینکه البته برآورده کردن همه انتظارات مردم 
نیز میســر نیســت، تاکید کرد: در عین حال باید هرآنچه که حق مردم است، محقق 
شــود و مدیران و کارشناسان شهرداری خود را بخاطر منافع شهرداری، مدیون مردم 

نکنند چراکه حق الناس است و غیرقابل بخشش.
رئیس کمیته نظارتی شماره 4 شورای شهر مشهد گفت: اهمیت حق الناس به نحوی 
اســت که امام حسین)ع( خطاب به یارانش می فرمایند: » هر کس از شما حق الناسی 
به گردن دارد برود.« او به جهانیان فهماند که حتی کشته شدن در کربا هم از بین 

برنده حق الناس نیست.
نوروزی در پایان خاطرنشان کرد: این گفته ها به معنی نادیده گرفتن حقوق شهرداری 
نیســت چراکه حقوق شهرداری نیز حقوق عموم شهروندان بوده و باید از آن مراقبت 

کرد.

نامهنگاریباآستانقدسواوقاف
برایحلمشکلاراضیرهاشده

شــورای شهر  رئیســه  هیات  عضو 
شــورای شهر مشــهد گفت: یکی از 
مسائل و مشکات عمده محله قائم، 
ترافیــک این معبر و معابر فرعی این 
محدوده بوده که بدون شک با اتصال 
خلج به کوشــش، بخش عمده ای از 

این مشکات برطرف می شود.
 به گزارش صبح امروز، شهناز رمارم، 

به دعوت شورای اجتماعی محله قائم سیدی از این محله بازدید و با برخی شهروندان 
و کسبه گفتگو کرد.

رمارم با بیان اینکه این محله گردی به منظور بررسی فرصت ها، تهدیدها و مسائل و 
مشــکات محله قائم انجام شده است، اظهارکرد: بخشی از مشکات این محدوده، 
مشــکل ترافیکی اســت که امیدواریم با بهره برداری و تکمیل پروژه اتصال خلج به 

کوشش این مسئله برطرف شود.
وی افزود: درحال حاضر تردد خودروهای نقلیه از معابر فرعی انجام می شود که همین 
موضوع مشــکاتی را ایجاد کرده است؛ درصورتیکه اتصال خلج به کوشش مشکل 
ترافیکی این کوچه های فرعی را برطرف نکند، از ســازمان ترافیک شهرداری دعوت 

می کنیم تا اقدامات لازم جهت حل مشکل را انجام دهد.
عضو هیات رئیسه شورای شهر مشهد با بیان اینکه بخشی دیگر از مسائل شهروندان 
مربوط به ایســتگاه اتوبوس و ســایه بان بود، گفت: تجهیــز و تامین امکانات برای 
پارک محله از جمله روشــنایی، مناسب سازی و بهســازی و ... از دیگر خواسته های 
اعضای شورای اجتماعی محله قائم بود.رمارم افزود: تامین این زیرساخت ها در سطح 
پارک ها موجب افزایش حضور شــهروندان از فضای سبز شده و لذا این حضور مردم 
و شــهروندان موجب کاهش آسیب های احتمالی می شود.وی تقویت کانال های آب، 
پیاده رو سازی، آسفالت معابر و نصب سطل های زباله را از دیگر خواسته های ساکنان 
محله مطرح کرد.رمارم با بیان اینکه مســائل و مشکات شهروندان موضوعاتی بود 
که میتوانند در برنامه ســالانه شــهرداری و با اصاح بودجه منطقه ای حل و فصل 
شــوند، گفت: شــورای اجتماعی محله قائم و دفتر تسهیلگری مســتقر در محله و 
ســاکنان همگی پای کار حل مسائل و مشکات خود هستند.زمین های رها شده در 
ســطح منطقه دیگر موضوعی بود که در این بازدید رمارم به آن اشاره کرد و افزود: 
این اراضی به پاتوقی برای تجمع کارتن خواب ها و معتادان متجاهر تبدیل شده است؛ 
با نامه نگاری سعی خواهیم کرد تا معضل ناشی از اراضی که بخش عمده آن متعلق 

به سازمان اوقاف و آستان قدس رضوی است، برطرف شود.

شهردار در پاسخ به سوال صبح امروز مطرح کرد

طرح های تفصیلی دزد گیر فساد در شهرداری  
چهارمین  گذشته  روز 
خبــری   نشســت 
مشــهد  شــهردار 
شــورای  همراه  به 
شــهرداری  معاونان 
مشــهد در محل سالن 
نمایشگاه  همایش های 
بین المللی  برگزار شد، 
شــهردار مشهد گفت: 
مطالبه گــری در زمینه 
به  تفصیلی  طرح  ارائه 
شورا، اساس اقدامات اصاحی به ویژه در 

زمینه مبارزه با فساد است.
به گــزارش صبح امروز، محمدرضا کایی 
در پاسخ به خبرنگار ما مبنی بر تذکر عضو 
شــورای شــهر با موضوع تاخیر در ارسال 
طرح هــای تفصیلی و زمان ارائه طرح های 
تفصیلی هفت گانه به شــورای شهر اظهار 
کــرد: ما طرح تفصیلی اول را ارائه داده ایم 
و در شورا در حال بررسی است، این طرح 
ســه مرحلــه دارد. ما طــرح را تهیه و در 
مجموعه به تصویب می رسانیم و شورا آن 
را تایید کرده و سپس به کمیسیون ماده 5 
شورای عالی شهرسازی و معماری تحویل 
می شــود. طرح اولیه را به صورت موازی 
هم برای شورا و هم برای ستاد فرستادیم 
و برنامــه ریــزی ما، برای ارائــه طرح به 
شــورا بهمن ماه امسال اســت. اما در این 
بین، اعتقاداتی مبنی بر اینکه  انســجامی 
برای رسیدگی به طرح تفصیلی به ویژه در 
نهادهای بالادستی یعنی شورا و کمسیون 

ماده 5 وجود ندارد، مطرح است. 
کایی با اشــاره به چالش های نبود طرح 
تفصیلی مصوب و ماک عمل اشاره کرد و 
ادامه داد: ما دائم ابراز می کنیم که اگر قرار 
است جلوی فساد را بگیریم و قابل برنامه 
ریزی باشــد و اوضاع بــر روال خود پیش 
برود، ناچاریم طرح تفصیلی داشــته باشیم 
و ضرورت این مسئله کتمان نشدنی است. 
اما ضرورت این قضیه هنوز درک نشــده 
است و وظیفه ما در این زمینه این است که 
با مشاهدات همراه باشیم و طرح ها را تهیه 
و ارائــه کنیم. امیدواریم کــه تا بهمن ماه 
این اتفاق بیفتد و بدون شک این موضوع 
مستلزم ادامه دار بودن مطالبه گری ها است، 
چراکه اساس خیلی از اقدامات اصاحی ما 

به ویژه مبارزه با فساد همین است.
نمی خواهیم بدهی برای دوره های بعدی 

ایجاد شود 
شــهردار مشــهد در ادامه به بدهی های 
شهرداری در آغاز دوره پنجم شورای شهر 
اشــاره کرد و افزود: زمانی که به مدیریت 
شهری رسیدیم با حجم سنگینی از بدهی 
مواجه بودیم، حدود 5 هزار و 800 میلیارد 
تومــان به بانک ها و هزار میلیارد تومان به 
پیمانکاران بدهی داشتیم و 83 دستگاه به 
ما کمک کردند تا این بدهی ها را پرداخت 
کنیــم، ظرفیت های اقتصــادی که ایجاد 
شــد، ظرفیت های مناسبی بود و توانستیم 
بخشــی از بار اداره شهر را بر دوش درآمد 
پایــدار بگذاریم و بخشــی نیــز از محل 
ســرمایه گذاری ها باشــد. در همین زمان 
حدود 30 پروژه ای که ســبب بلوکه شدن 
دارایی ما شــده بود، تعیین تکلیف شد و با 
آزادســازی آن منابع به پروژه های عمرانی 
فکر کردیم. در این بین اگر هر پیمانکاری 
بگویــد به دلیل کمبود بودجه بدهی معوق 
از شهرداری دارد، شخصا پاسخگو هستم. 
ایــن اقدامــات در حالی اســت که هیچ 
دوره ای در مشهد نبوده که کمتر از 400-
500 میلیــارد تومان به پیمانکاران بدهکار 
نباشد. یکی از تاش های ما این است که 

هیچگونه باری بر دوش دوره بعدی نباشد 
و در این راستا امروز هیچگونه بدهی معوق 

در شهرداری مشهد وجود ندارد.
وی افــزود: مدیریت شــهری باید متولی 
همه مســائل در شهر مشــهد باشد، ولو 
اینکه وظایف صریحش هســت یا نیست. 
ما متولی این هستیم که رشد اقتصادی در 
شهر مشــهد افزایش یابد و اشتغال ایجاد 
شــود. ما هماهنگ کننده هســتیم و باید 
تمامی مدیران، دستگاه ها، بخش خصوصی 
و ذی نفعان را بر سر اهداف واحدی همگرا 
کنیم. ما بیان کردیم که سیاست انبساطی 
اتخــاذ می کنیم، مدیریت شــهری  مالی 
تامین کنندگان  راه می انــدازد،  پروژه هایی 
منابعی به دســت می آورند و تولید بسیاری 
انجــام می دهنــد. در فرآینــد پروژه های 
عمرانی، حــدود 10 هزار میلیــارد تومان 
پروژه تعریف کردیم. مجموعه پروژه هایی 
که تعریف کرده یــا خواهیم کرد، تا پایان 
این دوره مدیریت شهری اجرا خواهند شد 
و همچنین برای پروژه های بلند مدت نیز 
پیش پرداخــت آن ها را انجام خواهیم داد. 
زیــرا نمی خواهیم بدهی بــرای دوره های 
بعدی ایجاد شــود و تمام پرداخت ها باید 

به روز باشد.
روزانه 11میلیارد تومان هزینه نگهداری 

شهر
کایی با اشاره به اینکه بیشترین تاخیر در 
اجرای پروژه های شــهرداری، 11روز بوده 
اســت، گفت: تاخیر پروژه های شهرداری 
هیچگاه حتی به یک ماه نرســیده است و 
هدف ما جز رفاه مردم و پیشــرفت شــهر 

مشهد نیست.
شــهردار مشــهد هزینه نگهداری شهر تا 
پایان ســال 96 را روزی 3 میلیارد تومان 
عنوان کرد و افزود: در حال حاضر این رقم 
به روزی 11 میلیارد تومان رســیده است و 
به دلیل ویروس کرونا در سه ماهه ابتدایی 
سال جاری حدود 20 درصد کاهش درآمد 

داشته ایم.
چالش های پیش رو هماهنگی عناصر 

مختلف تصمیم گیری
شهردار مشــهد در ارتباط با بافت پیرامون 
حرم گفت: بافت پیرامون حرم مطهر، دارای 
سابقه طولانی است و ما با پروژه ای مواجه 
هستیم که سرعت رسیدن به اهداف، افراد 
را راضی نکرده اســت. نیازمند هماهنگی 
میان عناصر مختلف تصمیم گیری هستیم 

و این بحث با چالش هایی مواجه است.
کایــی ادامــه داد: اولیــن چالــش بین 
استان خراســان رضوی و تهران است که 

تصمیم گیــری به عهده کدام نهاد اســت. 
چالش بعدی تامین منابع مالی اســت که 
آیا برای این تصمیمات اتخاذ شده است یا 
خیر؟ چالش بعدی نگاه به آینده یا گذشته 
اســت که برخی معتقدند نگاه به گذشــته 
و ریشــه یابی درآن زمــان کار را طولانی 
کرده و روش صحیح نگاه به آینده اســت. 
این چالش ها ســبب گروه  بندی در طرح 
شــده اســت و نمی توان پیش بینی کرد 
که کدام یــک از آنها غلبه خواهد کرد، به 
همین دلیل پیش بینی من این اســت که 
فرآیند چالش ها  همچنان زمان بر باشــد. 
به طور طبیعی در فرآیند تصمیمات کان 
ذی نفعان بســیاری وجــود دارد که باعث 
می شــود هیچ یک از نهادها بــه تنهایی 

نتواند اجرای کار را بر عهده بگیرد.
وی افزود: مــا می خواهیم اطــراف حرم 
کارگاه ســاختمانی نباشــد و بــه زائرین 
خدمت رسانی کنیم. برای این موضوع چهار 
صورتجلســه بین وزیر راه و شهرسازی و 
اســتاندار و سایر مسئولان وجود داشته اما 
هیچکدام عملی نشــده و به ثمر ننشسته 
اســت. ما مرجع تصمیم نیستیم و  صرفا 

تنها می توانیم کمک کنیم.
 اختلاف نظر بر سر حقوق مکتسبه 

کایــی در خصوص چالش هــا و حقوق 
مکتســبه در این منطقــه تصریح کرد: در 
تعریف حقوق مکتســبه اختاف نظرهایی 
وجــود دارد و در حال حاضر 290 پروژه در 
بافت پیرامون حرم، درگیر حقوق مکتسبه 

هستند.
شــهردار مشــهد بیان کرد: این هفته در 
شــورای عالی شهرسازی شــیوه نامه ای 
تصویب شــده، انواع پروژ ها تقسیم بندی 
و دســتورالعمل های لازم برای آنها نوشته 
شده اســت که برخی از بندهای آن سبب 

موضع گیری پیمانکاران شده است.
وی خاطرنشــان کرد: من برای ســرمایه 
گذاران، ظرفیت عظیم موجود در پیرامون 
حــرم و نبود همبســتگی بســیار ناراحت 
هســتم. موقعیت ما در مشهد بسیار بالاتر 
از شهرهای دیگر اســت، هفته گذشته در 
جلســه طرح توس، گفتم که این طرح در 
دی ماه 97 آماده شده اما در این یک سال 
و نیم تنها سه جلسه  برگزار شده است و آیا 
یک نفر از افراد حاضر در جلسه، سه سال 
گذشــته توس را دیده اند؟ باید برای توس 

به استان اختیار بدهند.  
ارتفاعات مشهد مثل نیاوران تهران 

نمی شود
شــهردار مشــهد در ارتباط با روند اجرای 

پروژه کمربنــد جنوبی اظهار داشــت: از 
اختیارات من این اســت که پــروژه ای را 
که نیمه تمام رها شــده و زیرســازی های 
آن خراب بوده را تکمیل و به بهره برداری 
برسانم. در جلسه ای هم که نام آن را ستاد 
تدبیر یا جلســه هماهنگی دستگاه ها و .... 
بیــن گزینه های مختلف به  از  می گذارید 

کوه پارک رسیدیم.
وی افزود: نگرانی وجود دارد که ارتفاعات 
مشهد مثل نیاوران تهران و... شود اما اگر 
مردم بیایند و آنجا تفرجگاه شود خود مردم 
نمی گذارند این اتفــاق بیفتد، تا زمانی که 
مشــاور به نتیجه کامل نرسد پروژه جاده 

کمربند جنوبی را اجرا نمی کنم.
افزایش نرخ کرایه حمل و نقل در 

اواسط هفته آتی
شــهردار مشهد در خصوص افزایش بهای 
حمل و نقل عمومی بیــان کرد: هزینه ها 
از جمله ســوخت، قطعات یدکی و دستمزد 
افزایش پیــدا کرده اســت و در حالی که 
دولت سهم خود را از حمل و نقل عمومی 
نمی دهــد و ما ســهم دولــت را پرداخت 
می کنیم تا به شــهروندان فشــار نیاید. با 
وجود هزینــه چند برابری هر ســفر تنها 
100تومان بــه کرایه بلیت اتوبوس افزوده 
شده است که اواســط هفته یا هفته آینده 

اعمال خواهد شد.
وی با بیان این که در این بخش شهرداری 
برای مردم ســهم حداقلــی در نظر گرفته 
اســت، اظهار کرد: در نهایت باز هم قرار 
شده سازمان اتوبوســرانی بخشی از سهم 
شــهروندان را پرداخت کند. به هرحال در 
تعیین نرخ کرایه حمل و نقل عمومی نباید 
طوری شود که تاکسیران بگوید برای من 

فعالیت با این هزینه ها صرف نمی کند.
پرداخت 4400میلیارد تومان از بدهی 

دولت به شهرداری مشهد
کایی درباره انتشار اوراق مشارکت برای 
تامین منابع مالی شــهرداری اظهار کرد: 
اوراق مشــارکت قطار شهری 900 میلیارد 
تومان بــرای تهران و  700 میلیارد تومان 
در مشــهد منتشر شد و تا شــهریور سال 
گذشــته ما این 700 میلیارد تومان را وارد 
پروژه قطار شــهری کردیم. اما شهرداری 
تهــران هنوز نتوانســته از بانــک پول را 
برداشت کند. هزینه ساخت مترو سه برابر 
شــده اســت، اما قاطعانه می گویم از تمام 
کارگاه های مترویی کشور فعال تر هستیم. 
در ســال 1398 فعالیت هایی که در مترو 
انجام شــده از تمام ادوار 10 سال گذشته 

آن بیشتر بوده است.

وی تاکید کرد: از بدهی دولت به شهرداری 
مشهد 4400 میلیارد تومان پرداخت شد و 
ما هم به ســمت احصاء ســایر بدهی ها از 
دولت و مستندســازی آن رفتیم و در این 
راستا 20هزار میلیارد تومان بدهی دولت به 
شــهرداری مشهد را احصا کردیم و مستند 

شده و به سازمان حسابرسی ارائه کردیم.
پیگیر شکایت از مجموعه آبادگران 

هستیم
شــهردار مشــهد در خصــوص وضعیت 
پروژه آبادگران نیز گفت: پیگیر شــکایت 
مدیران  آبادگران هســتیم،  از مجموعــه 
مجموعــه با مدیریــت اســتان در زمینه 
درخواســت زمان صحبت کرده اند اما به 
آبادگران  پیگیر موضوع  هرحال شهرداری 
اســت و اولویت ما نیز پیگیری روند آن از 

طریق بازرسی است.
خواستیم رفتار ماموران سدمعبر اصلاح 

شود
کائــی در ارتباط با نحوه برخورد ماموران 
ســد معبر با کودکان کار ســر چهارراه ها 
گفت: در برخــورد این ماموران مشــکل 
داریم اما وضعیت نســبت به گذشته حدود 
به 30 درصد بهتر شــده امــا تا وضعیت 
خوب فاصله داریم. برای رفع این مشکل، 
آموزش ها و تذکرات بســیاری به ماموران 
ســد معبر داده شده اســت و خواستیم تا 
رفتارها اصاح شــود. اما هنوز این مشکل 
وجود دارد. هرچند با تمــام این وضعیت، 
باز هم شــرایط مشهد از سایر شهرها بهتر 
است. من معتقدم برای رفع این مشکات 
اجتماعی نظــارت مردم بســیار تاثیرگذار 
است اما دستگاه های دیگر نیز باید در این 

مسیر کمک کنند.
وی با بیان این که برخی انتقاد می کنند که 
چرا شهرداری به برخی مسائل که وظیفه 
مستقیم ندارد ورود پیدا می کند، اظهار کرد: 
به این موضوع اعتقاد ندارم که نباید ورود 
پیــدا کرد. به عنوان نمونه در ابتدا شــیوع 
کرونا و تغییر پروتکل نگهداری، شهرداری 
به بحث جمع آوری معتادان متجاهر ورود 
پیدا نکرد. هیچ دســتگاهی پای کار نیامد 
و شــهر پر از معتادان متجاهر شــد که در 
نهایت  باز شــهرداری با کمک ســپاه به 
پای کار آمد و ورزشــگاه ها را تجهیز کرد. 
بنابراین بدون همیاری دستگاه ها اقدامات 
این چنینی امکان پذیر نیســت. در مجموع 
معتقدم بدون مشــارکت سایر دستگاه ها و 
همچنین حضور شــهرداری در کنار آنها، 

کاری در شهر انجام نمی شود.
در ارتباط با سمن ها موفق نبودیم

کائــی بیان کرد: مــا در بخش هایی که 
حوزه های مردمی و کســانی کــه ذینفع 
مستقیم یا مصرف کننده نهایی هستند، در 
گروه هایی اجتماع کردند و ما با آن ها گفت 
و گو کردیم، نتیجه بهتری دریافت کردیم. 
به عنوان مثال در پــروژه »محله ما« که 
پنج درصد از بودجه مدیریت شــهری باید 
با نظر شــوراهای اجتماعی محات هزینه 
شود، سال گذشته نزدیک به 100 هزار نفر 

درگیر شدند و این جذابیت بالایی دارد.
شهردار مشــهد اظهار داشــت: در زمینه 
ارتبــاط بــا گروه هــای تخصصــی مثل 
ســمن ها، خیلی موفق نبودیم. بخش اول 
آن به تاریخچه مدیریت شهری برمی گردد 
که عــدم اعتماد در آن پر رنگ اســت و 
پیش فرض ها برمبنای آن است. هر چقدر 
بیشتر گفت و گو کنیم نتیجه آن بهتر خواهد 
شــد. در حال حاضر یک بــی اعتمادی و 
عدم وجود فهــم همدلانه بــا گروه های 
تخصصی وجود دارد که خروجی خوبی از 

آن استخراج نشده است.
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در برهه ای برانکو  ســید جلال حسینی را نخواست و 
تصور می شد این بازیکن راه استقلال را در پیش گیرد. 
علیرضا منصوریان حالا مدعی شــده است که مانع از 

استقلالی شدن سید جلال شد.
به گزارش »ورزش سه«، علیرضا منصوریان که در این 
باره با خبر ورزشی صحبت کرده در خصوص استقلالی 
نشدن ســید جلال حسینی گفته اســت:» صراحتاً به 
همه هواداران فوتبال می گویم که من نگذاشتم جلال 
حسینی اســتقلالی شود. جلال یک پرسپولیسی اصیل 
بــود ولی چون ایــن تیم را از دســت داده بود از روی 
عصبانیت و لجبازی با برانکو می خواســت در سال 94 
همــان کاری را بکند که علی انصاریان در ســال 85 
انجام داد ولی من چه آن زمان ســرمربی نفت بودم به 
حسینی گفتم: جلال جان، دوران فوتبال یک روز تمام 
می شود و  باید دست بچه ات را بگیری و در خیابان راه 
بروی، بنابراین فقط با یک تیم باش. بیا واین فصل در 
نفت بازی کن. حتی اگر اســتقلال 3 برابر دستمزد هم 
می دهــد، به آنجا نرو. به نفت بیا و شــاید فصل آینده 
بتوانی دوباره به پرسپولیس برگردی. اتفاقاً همین طور 
هم شد و از وقتی جلال حسینی به پرسپولیس برگشت 

با این تیم سه قهرمانی متوالی کسب کرده است.«
جالب اینکه ســید جلال در بازگشت به پرسپولیس این 
قــدر برای تیم خوب کار کرد کــه همواره کاپیتان تیم 

بود و برانکو از او به عنوان ســوپر من سرخ ها یاد می 
کرد. ســرمربی وقت پرســپولیس )برانکو( به دفعات از 
ســید جلال به خاطر عدم دعوت بــه اردوی تیم ملی 
دفاع کرد. این اتفاق اگر از ســوی کاپیتان پرسپولیس 
تایید شود، نشــان می دهد گاهی اوقات یک مشورت 
خوب می تواند مانع از اتفاقی شود که بعدا دستاوردش 

پشــیمانی خواهد بود. دست کم در خلوت بازیکن. سید 
جلال یک فصل پرســپولیس را از دست داد و البته در 
نفت هم روزهای خوبی را ســپری کــرد اما در ادامه با 
حضور دوباره در پرســپولیس جام های متعددی را درو 
کرد. در حالی که اگر به اســتقلال می رفت شاید این 
اتفاقات خوب برای او رخ نمی داد. دست کم اکنون سه 

قهرمانــی متوالی در لیگ برتر در کارنامه ســید جلال 
نبود.

همان طور که علیرضا منصوریان بدان اشاره کرد برخی 
از بازیکنــان دو تیم گاهی نه به خاطر عشــق و علاقه 
بلکه از روی لج و لجبازی راهی تیم رقیب می شــوند. 
در ســال های نه چندان دور علیرضا نیکبخت واحدی 
هم از استقلال راهی پرسپولیس شد در حالی که امروز 
در جایگاه مربی انتظار دارد او را استقلالی خطاب کنند. 
ادعای مطرح شده از سوی علیرضا منصوریان هیچ گاه 
از ســوی سید جلال حسینی عنوان نشد. البته شاید هر 
بازیکن دیگری در جایگاه ســید جــلال بود از تصمیم 
برانکو ناراحت می شــد به این خاطر کــه در بهترین 
شــرایط فنی قرار داشت بطوریکه در نفت هم روزهای 
خوبی داشــت. در عین حال در فوتبــال حرفه ای این 
مربی است که تصمیم می گیرد و تنها باید پاسخگوی 
ســوالات باشگاه باشــد و نیازی به توضیح به بازیکن 
ندارد. این اتفاق نشــان می دهــد بازیکن در مواجه با 
تصمیمی که بر خلاف میل باطنی اش اســت اگر صبر 
کند و به روند خوب خود ادامه دهد می تواند شرایط را 

برای خود تغییر دهد.
بایــد منتظــر مانــد و دید که ســید جلال حســینی 
 چه واکنشــی بــه ادعــای علیرضا منصوریان نشــان 

خواهد داد.

افشاگری؛ من نگذاشتم سید جلال استقلالی شود

 صحبت های عجیب منصوریان

 پیشکسوت فوتبال ایران گفت: چرا کسی 
سراغ مدیران قبلی نمی رود تا اگر مشکل 
و خافی دارند آنها را مورد بازخواست قرار 

دهند و همه چیز را به مردم بگویند.
علی پروین در مراسم ختم پرویز ابوطالب، 
پیشکســوت فوتبــال کشــورمان گفت: 
ابوطالب زحمــات زیــادی در فوتبال ما 
کشــیده و تمام بازیکنــان مطرح فوتبال 
ما شــاگرد او بودند. امیدوارم مسئولان ما 
به این افراد بها بدهند تا بازیکن سالاری 
نباشد و بازیکن بســازند و دنبال بازیکن 
5 میلیاردی نروند. روزی که کلنگ زمین 
راه آهن را زدند من آنحــا بودم، اما امروز 
فقط یک اســم از راه آهن مانده اســت. 
چرا باید اینطور باشــد؟ این باشــگاه ها را 
دست کسی بدهند که بتواند حداقل چهار 
بازیکــن و مربی بســازد. راه آهن و بانک 
ملــی تیم هایی بودند که تمــام بازیکنان 
مطرح ایران از این دو تیم آمدند. تا جایی 
که می دانم ابوطالب نزدیک 500 بازیکن 

ملی تحویل کشور داد.

وی در مــورد حــال و روز ایــن روزهای 
فوتبال تهران تصریح کرد: فوتبال تهران 
الآن فقط حرف است و چیز دیگری نمانده 
است. فقط اســتقال و پرسپولیس مانده، 
در شهرســتان هــم ســپاهان و چند تیم 
دیگر. فوتبالی در کار نیســت. هیچ جای 
دنیا یک باشــگاه چهار مدیرعامل در یک 
سال عوض نمی کند، یا هیچ جا نمی بینید 
فدراسیون فوتبالش را وسط کار رها کنند 
و بروند. این که نشد فوتبال،  بعد هم هیچ 
کس به داد فوتبال نمی رســد، چرا با این 
اتفاقاتی که افتاده یک نفر سراغ  افراد قبلی 
نمی رود که اگر مشــکل و خافی دارند، 
آنها را بگیرنــد؟ چرا این کار را نمی کنند؟ 
چرا یک نفر را زیر ســوال نمی برند؟ من 
همه مدیران را می گویم، چرا مدیرانی که 
خاف می کنند را نمی گیرند و برای مردم 
روشن نمی کنند؟  همینطور که الان اسامی 
خافکارها را اعام می کنند، اسامی اینها 
را هــم بگویند. چرا یک مدیرعامل هفت، 
هشــت ماه می آید و بعدش نیست؟ چرا با 

او برخورد نمی کنند؟
پیشکســوت فوتبال ایران در مورد پرونده 
مارک ویلموتس عنــوان کرد: زیاد دنبال 

آن نیستم!
وی درباره مشــکات فدراسیون فوتبال 
تصریح کرد: یک »کننــده کار« باید در 
فوتبال باشد که چنین کسی در کار نیست؛ 
البته نبی کمی، به کار آگاه اســت. فساد 
در حال از بین بردن فوتبال است و رویم 
نشد بگویم از بین برده است. نمی دانم چه 

کسی باید به داد این شرایط برسد.
پیشکســوت فوتبال ایران بــا بیان اینکه 
کســی به حرف امثال او و محمد دادکان 
توجه نمی کند، خاطرنشــان کرد: وضعیت 
استقال و پرسپولیس را ببینید. می گویند 
این دو تیم را به ما بدهید و ما 100 میلیارد 
تومــان بدهی را می پذیریــم، اما این کار 
را نمی کنند. به نظر شــما چرا این اتفاق 
می افتد؟ می خواهند این دو تیم همیشــه 
در حاشــیه باشــند تا منافع خود را ببرند. 

خصوصی سازی هم »کشک« است.

پرویــن در خصــوص شــایعه ای مبنی 
بــر حضــور او در هیئت مدیره باشــگاه 
پرســپولیس اظهار داشــت: جــای ما در 
هیئت مدیره نیست. به نظر شما چرا علی 
دایــی، محمد مایلی کهن و محمد دادکان 
نباید رئیس فدراسیون فوتبال باشند؟ چرا 
علی کریمی باید در خانه باشد؟ فوتبالی ها 
باید به فوتبال بیایند. نه فقط ما، بلکه اگر 
از باشگاه استقال هم وارد عرصه شوند، 
ما از آنها حمایت می کنیم تا فســاد را کم 
کنیم. چون نمی توانیم آن را از بین ببریم. 

به هر سمتی می پیچید فساد است.
وی در واکنش به ســوال خبرنگاری که 
گفــت فوتبالی ها چگونــه می خواهند از 
پس بدهی های سرشار فدراسیون فوتبال 
بربیایند، گفــت: نمی دانم می خواهند چه 
کنند. شــاید می خواهید من این بدهی را 
فوتبال  ملی  تیم  پیشــین  بدهم!سرمربی 
ایران بیــان اینکه چرا باید ســالی 100 
میلیارد هزینه دو باشــگاه پرســپولیس و 
استقال شــود، گفت: در همین زمین ها 

بازیکنان آینده فوتبال درســت می شوند. 
مربی نباید هر ســال بگوید 2-3 بازیکن 
چند میلیاردی بــرای تیمش جذب کنند. 
تیم ها یک ســال هم قهرمان نشوند، اما 
بیاینــد از بازیکنان جوانــان و امیدهای 
این تیم ها اســتفاده کنند. الان ببینید در 
تیم های پایه پرســپولیس پنج ماه اســت 
کــه یک ریال پــول نگرفته انــد و حتی 
پول آب معدنــی هم ندارند. اگر ســالی 
یکــی دو میلیارد تومــان هزینه تیم های 
پایه کرده و ســالی دو بازیکــن امید به 
دیگر  کنند،  اضافه  بزرگسالان شــان  تیم 
احتیاجی به جذب بازیکن هفت میلیاردی 

برای این دو باشگاه نیست.
پروین در پاســخ به این ســوال که چرا 
هیــچ یک از اعضای فدراســیون فوتبال 
در مراســم ختم پرویز ابوطالب شــرکت 
نکرده انــد، گفت: نمی دانــم از این افراد 
دعوتی شده اســت یا نه، اما حتماً باید از 
فدراســیون فوتبال در این مراسم شرکت 

می کردند.

روایتسایتبلژیکیازمشکلجدیدسنگربان
پرسپولیسبرایانتقالبهآنتورپ

بیرانوندازپایپروازبرگشت
یک سایت بلژیکی از مشــکل دیگری که برای انتقال علیرضا بیرانوند به بلژیک 

ایجاد شده است نوشت.
بــه نقل از فوتبال نیوز بلژیک، انتقال علیرضا بیرانوند به آنتورپ بلژیک بار دیگر با 
مشکل روبرو شده است و آن هم مشکل ویزای این بازیکن است که باعث شد تا 

او نتواند امروز راهی آنتورپ بلژیک شود.
 آنتورپ این هفته ژان بووتز را به عنوان دروازه بان جدید معرفی کرد. این دروازه 
بان در اکسل موســکرون بازی کرد. در حالی که دروازه بان دیگر ایرانی قرار بود 
امروز راهی آنتورپ بلژیک شــود با مشکل روبرو شــد و نتوانست وارد این کشور 

شود. 
آنتورپ چندین ماه است که سعی در جذب دروازه بان تیم ملی ایران دارد. در بهار 
حتی صحبت از یک قرارداد بود اما معلوم شــد که صحبت ها نهایی نشــده است. 
اکنون، تنها معاینات پزشــکی باقی مانده است و همه چیز درباره انتقال بیرانوند به 

آنتورپ نهایی شده است.
این دروازه بان 27 ساله پیش از این چندین بار سعی کرده به بلژیک سفر کند که 
با مشکل روبرو شده اســت. یکی از این موانع شیوع ویروس کرونا بود که برنامه 
ها را مختل کرد و حالا مشکل دیگر در مورد ویزاست. انتظار می رود بیرانوند آخر 

هفته در »درون نورد« باشد.
باشگاه او، پرســپولیس در توئیتی اعام کرد که ظاهرا ویزای او به مشکل خورده 
است و او نتوانست راهی بلژیک شود. باید دید حالا که ژان بووتز به عنوان دروازه 
بان به آنتورپ پیوســته است، باشگاه آنتورپ همچنان به حضور بیرانوند پافشاری 

می کند یا خیر؟

نایدنوف:مدیراناستقلالدروغگو
هستند

بازیکن پیشــین آبی های پایتخت می گوید: مدیران این باشگاه دروغگو هستند و 
بارها وعده های تو خالی به من دادند.

به گزارش ایســنا، پس از گذشــت ضرب الاجل فیفا مبنی بر پرداخت پول بویان 
نایدنوف، بازیکن اســبق تیم فوتبال استقال، گمانه زنی های مختلفی در خصوص 
جریمه اســتقال برای این مساله به وجود آمده است و این احتمال وجود دارد که 
باشگاه استقال به دلیل بدهی به این بازیکن با کسر امتیاز و محرومیت از پنجره 

نقل و انتقالات روبرو شود.
این بازیکن در گفت وگو با ایسنا درخصوص طلبش از باشگاه استقال گفت: هنوز 
هیچگونه توافقی با من و مدیر برنامه هایم انجام نشــده و هیچ تاشی هم در این 
راســتا نشده است. مدیران استقال دروغگو هستند و بارها وعده های دروغ به من 
و وکیلم دادند. دیگر نمی توانیــم حرف های آن ها را باور کنیم و فقط می خواهیم 
حق خود را از فیفا بگیریم.نایدنوف درباره این که شــکایتش ممکن اســت باعث 
محرومیت و کســر امتیاز اســتقال شــود گفت: این را من نمی دانم و نباید هم 
پاسخگو باشــم بلکه این مدیران استقال هســتند که وظیفه دارند مشکات را 
برطرف کنند و باعث دردسر این باشگاه نشوند. استقال هواداران خوب و متعصبی 
دارد که لیاقتشــان بالاتر این حرف هاست و شایســته چنین مشکاتی نیستند. ما 
بارها به مدیران اســتقال گفتیم که مذاکره کنیم تــا به توافقی در این خصوص 
برسیم اما آنها تا مدت ها جواب من و وکیلم را ندادند و ما مجبور به شکایت شدیم. 
استقال پول بازیکنانش را نمی دهد و من را هم مثل بقیه مجبور به شکایت کرد.

ایــن بازیکن مقدونیه ای در پایان گفت: من دیگر دوســت ندارم با اســتقالی ها 
صحبــت کنم و فقــط پولم را می خواهم. من به خاطر اســتقال از بســیاری از 
پیشــنهادها گذشتم و حتی مصدوم شدم اما آن ها به نحوی که درست نبود با من 

برخورد کردند.

اولینشکستحریفآسیایی
شهرخودرو

تیم پاختاکور ازبکستان در دیدار خارج از خانه مقابل سُغدیانا مغلوب شد.
به گزارش »ورزش ســه«، رقابت های ســوپر لیگ فوتبال ازبکســتان که پس از 
وقفه سه ماهه به دلیل شیوع ویروس کرونا از روز گذشته با انجام دو مسابقه آغاز 
شــد، امروز هم ادامه پیدا کرد که در یکی از بازی ها تیم پاختاکور، رقیب آســیایی 

شهرخودرو ایران از ساعت 17:30 امروز یکشنبه به مصاف تیم سُغدیانا رفت.
پاختاکور که امیدوار بود شــروع مقتدرانه ای پس از تعطیلی مسابقات داشته باشد، 
نتوانســت در این دیدار خارج از خانه موفق شــود و با تک گلی که در دقیقه 50 از 
شــهروز نورخونوف دریافت کرد، برابر تیم رده دوازدهمی سُغدیانا با نتیجه یک بر 

صفر شکست خورد.
تیم پاختاکور در حالی امروز مقابل سُــغدیانا متحمل باخت شد که در هر سه دیدار 
اخیرش در سوپر لیگ ازبکستان به برتری دست پیدا کرده و 9 گل به ثمر رسانده 
بود، اما امروز نخستین شکست فصل را در هفته چهارم این رقابت ها متحمل شد.
پاختاکور ازبکســتان در گروه B فصل 20-2019 لیگ قهرمانان آسیا قرار دارد که 
در دو هفته نخست این بازی ها توانسته نمایش فوق العاده ای با دو برد پُر گل مقابل 

شباب الاهلی امارات و شهر خودرو ایران داشته باشد.

 پروین: فساد، فوتبال ایران را از بین برده است

خصوصی سازی هم »کشک« است

خبر

511/10اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای  
فاقد ســند رســمی . برابر رای شــماره 139960306271000473 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد منطقه 
پنج تصرفات مالکانه بامعارض متقاضی خانم نصرت بیدل زاک فرزند رحیم به شماره شناسنامه 168صادره 
از مشــهد در ششدانگ اعیان یک  باب  خانه به مســاحت 134/90 متر مربع قسمتی از پاک 55 فرعی از 
76 اصلــی بخش 9  واقع در مشــهد بلوار بهمن 26/11 نبش حجت پــاک3 اعیان متعلق به خود متقاضی 
و عرصه موقوفه خانم کوچک محرز گردیده اســت. لذا بــه منظور اطاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 
15 روز آگهی می شــود در صورتی که اشــخاص نســبت به صدور ســند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشــند می توانند از تاریخ انتشــار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از 
اخذ رســید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. 
 بدیهی اســت در صــورت انقضای مدت مذکور و عــدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر 

خواهد شد.
 م.الف213 تاریخ انتشار نوبت اول: 1399/3/26. تاریخ انتشار نوبت دوم: 1399/4/10

حمیدرضا افشار ـ رئیس ثبت اسناد و اماک منطقه پنج مشهد

511/11اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای  
فاقد ســند رســمی . برابر رای شــماره 139960306271000475 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد منطقه 
پنــج تصرفات مالکانه بامعارض متقاضی  خانم نصرت بیدل زاک فرزند رحیم به شــماره شناســنامه168 
صادره از مشــهد در ششــدانگ یک دربند مغازه به مساحت 43/22 متر مربع قســمتی از پاک 55 فرعی 
از 76 اصلــی بخــش 9  واقع در خیابان خواجه ربیع بهمن 26/11 پــاک 1 اعیان متعلق به خود متقاضی و 
عرصه موقوفه اولادی خانم کوچک محرز گردیده اســت. لذا به منظــور اطاع عموم مراتب در دو نوبت به 
فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشــند می توانند از تاریخ انتشــار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از 
اخذ رســید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. 
 بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد 

شد. 
م.الف215 تاریخ انتشار نوبت اول: 1399/3/26. تاریخ انتشار نوبت دوم: 1399/4/10

حمیدرضا افشار ـ رئیس ثبت اسناد و اماک منطقه پنج مشهد

511/12اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای  
فاقد ســند رســمی . برابر رای شــماره 139960306271000206 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج 
تصرفات مالکانه بامعارض متقاضی خانم حوا تیلونتن فرزند قربان به شماره شناسنامه 17660 صادره ازنجف 
در ششدانگ اعیان قسمتی از یک باب ساختمان  به مساحت 10 متر مربع قسمت دیگر ساختمان به مساحت 
79 مترمربع ) که قبا تحت پاک  2161 فرعی از 14 اصلی بخش 9 ســند ششــدانگ صادر شده است( از 
پــاک 14 اصلی بخش 9 واقع در طاب کوی مهدی- عامــه طباطبایی 29 پاک 101 خریداری  اعیان   
متعلق به خود متقاضی و عرصه موقوفه عبداله رضوی محرز گردیده است. لذا به منظور اطاع عموم مراتب 
در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شــود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم 
و پس از اخذ رســید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم 
نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر 

خواهد شد. م.الف219 تاریخ انتشار نوبت اول: 1399/3/26. تاریخ انتشار نوبت دوم: 1399/4/10
حمیدرضا افشار ـ رئیس ثبت اسناد و اماک منطقه پنج مشهد
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رئیس سازمان تبلیغات: هیئات مذهبی از حداقل خدمات 
حاکمیت محرومند

حجت الاسام والمســلمین قمی خطاب به نمایندگان مجلس 
شــورای اسامی گفت: شورای عالی انقاب فرهنگی و شورای 
عالی فضای مجازی چهار ماه است تشکیل نمی شوند و یا سند 
مهندســی فرهنگی کشور مورد تأکید مقام معظم رهبری بیش 
از 5ســال است که مصوب شده، اما بر زمین مانده است. رئیس 
ســازمان تبلیغات اســامی با بیان این نکته که حضور روحانی 
مستقر در مناطقی که دچار آسیب های اجتماعی هستند کاهش 
جرائم و بزه در آن مناطق شده خاطر نشان کرد: نیروی انتظامی 
یک منطقه ای در نامه ای به ســازمان تبلیغات اسامی از حضور 
یک روحانی مســتقر در آن منطقه تشکر کرد و گفته است که 
با وجود آن روحانی، دیگر نیازی به اســتقرار نیروی انتظامی در 
این منطقه نیســت. وی با اشاره به وجود 80 هزار مسجد و 90 
هزار هیئات مذهبی ثبت شــده در کشور اضافه کرد: متأسفانه 
هیئــات مذهبی از حداقل خدمات حاکمیت محروم هســتند و 
حتی یک شناسه و شماره حســاب ندارند و سازمان های مردم 
نهاد از حمایت های دولت برخوردارند، اما هیئات مذهبی از این 
حمایت ها بهره مند نمی شــوند؛ لذا شایســته است برای هیئات 
مذهبی بزرگی که پدران شــهدا، جزو هیئت امنا آن ها هســتند 
و مالکان معتبری دارند، خدمات مناســبی در نظر بگیریم، چرا 
که این هیئات مذهبی خدمات اجتماعی و گره گشایی بسیاری 
انجام می دهند. وی ادامــه داد: نهاد ها و هیئات مذهبی؛ محل 
اتکای مردم هستند، لذا بدون توجه به این ظرفیت ها نمی توان 
مشکات مردم را حل کرد؛ همچنین بر این موضوع اعتقاد دارم 
که بسیاری از آسیب های اجتماعی و معضات جامعه، راه حلی 
فرهنگی دارند و حتی مشــکات روحی و عدم اعتماد به نفس 

نیز با کار فرهنگی برطرف می شوند.

زالی: رعایت فاصله گذاری اجتماعی در تهران از ۶۲ درصد 
به 11 درصد کاهش یافته

فرمانــده ســتاد مقابله با کرونــا در تهران با انتقــاد از کاهش 
توجه عموم مــردم به رعایت فاصله گــذاری اجتماعی به ویژه 
در پایتخت گفت: در اســتان تهران رعایت نکات فاصله گذاری 
اجتماعــی در فروردین مــاه 62 درصد بود که متاســفانه طی 
روز های اخیر به 11 درصد کاهش یافته است. علیرضا زالی روز 
یکشنبه اظهار داشــت: همچنین به طور کلی در کل کشور در 
فروردین سال جاری مردم تا 78 درصد فاصله گذاری اجتماعی 
را رعایــت می کردنــد در حالی کــه این عدد در اردیبهشــت 
 بــه 23 درصــد و اکنون در خــرداد ماه بــه 18 درصد کاهش

 یافته است.

یک نماینده: »آی کیو« ایرانی ها از 104 به ۶۸ کاهش یافته
یــک نماینــده مجلس گفت: بــا ادامه رونــد کاهش جمعیت 
کشورمان در حال حاضر میانگین ضریب هوشی یا IQ ایرانی ها 
از 104 به 68 رســیده اســت؛ دلیل آن این است که نخبگان و 
تحصیلکردگان ما عمدتــاً ازدواج نکرده اند یا دیر ازدواج کردند 
یــا نهایتاً تک فرزند و دو فرزندی هســتند. فاطمه محمدبیگی 
در گفتگو با تســنیم درباره طرح های در دست بررسی مجلس 
یازدهم برای حل مسئله »بحران جمعیت و فرزندآوری« اظهار 
کرد: از سال 1385 جامعه شناسان و جمعیت شناسان تذکر دادند 
که وضعیت جمعیتی ایران رو به وخامت اســت، اما متاســفانه 
در دولت های وقــت این تذکرات جدی گرفته نشــد! تا اینکه 
رهبری معظم در ســال 1389 به مســئولان تذکری جدی در 
حوزه جمعیت دادند. وی ادامه داد: آن زمان، بعد از تذکر رهبری 
و اطاع از نگرانی ایشان، یک سری مطالعات جمعیتی را انجام 
دادم؛ نتیجه آن این شــد که چند ســال در دانشگا ه ها مشغول 
به تدریس درس »جمعیت و دانش خانواده« شــدم؛ متاســفانه 
جریان قالب کشــور، جریانــی موافق با موضــوع »جمعیت و 
تعالی خانواده« نبود دلیل آن نیز عدم دانش و شــناخت از حوزه 
جمعیت و اثرات جمعیتی در سامت، پیشرفت اقتصادی، کاهش 
آسیب های اجتماعی، پیشــرفت تکنولوژی و حتی پیشرفت در 

»IQ« یا »ضریب هوشی« است.

بازداشت تاجر کلمبیایی نزدیک به مادورو
یــک تاجر کلمبیایی که برای تهیه غذا، دارو و ســایر کالا های 
بشردوســتانه در حین بحران کرونا بــا دولت ونزوئا همکاری 
می کرد، به درخواســت آمریکا در سواحل غرب آفریقا دستگیر 
شــد. وزرات دادگستری آمریکا روز شــنبه اعام کرد مقامات 
»دماغه ســبز« کشوری جزیره ای در اقیانوس اطلس مرکزی با 
نام رسمی »جمهوری کیپ ورد« تاجری را که با دولت ونزوئا 
همکاری می کرد، دستگیر کردند. اقدامی که مقامات ونزوئایی 
نقض قوانین بین المللی خوانده انــد. خبرگزاری رویترز گزارش 
داد »الکس ســاب« تاجر کلمبیایی که گذرنامه ونزوئایی نیز 
دارد، قرارداد هــای تهیه منابع بــرای برنامه یارانه غذایی دولت 
»نیکاس مادورو« را برنده شده بود. آمریکا سال گذشته وی را 
به پولشــویی متهم و همچنین او را برای معامات مواد غذایی 
تحریم کرده بود. مقامات آمریکایی در ادعایی، این معامله ها را 
کاهبرداری برای کســب ثروت از سوی وی و مادورو توصیف 

کرده اند.

صدور کیفر خواست پروانه سلحشوری
پرونده پروانه سلحشــوری نماینده ســابق مجلــس با صدور 

کیفرخواســت مجرمیت به دادگاه ارســال شــد. بــه گزارش 
خبرنگار »انتخــاب«، پروانه سلحشــوری نماینده تهران پس 
از شــکایت و انجام مراحل تحقیقات در دادســرای فرهنگ و 
رسانه مجرم شناخته شــد. کیفر خواست وی با اتهام های نشر 
اکاذیب به قصد تشــویش اذهــان عمومــی و فعالیت تبلیغی 
علیــه نظام جمهوری اســامی صــادر و جهت رســیدگی به 
 دادگاه های انقاب اســامی و مجتمع قضایی کارکنان دولت

 ارسال شد.

استرداد »منصوری« به کشور در دستور کار پلیس بین الملل 
ناجا است

ســردار »هادی شــیرزاد«  در تشــریح جزئیات دســتگیری 
»منصوری«، اظهار داشت: بر اســاس اعام قوه قضائیه مبنی 
بر تحت تعقیب بودن  نامبرده، پلیس بین الملل ناجا  بافاصله، 
برای فرد مذکور اعان »قرمز«  صادر و  این اعان بین المللی، 
در اختیار سایر کشور ها قرار گرفت. وی افزود: این فرد، طی چند 
روز گذشته در بخارست پایتخت رومانی شناسایی و  پیرو مکاتبات 
ما با پلیس محلی بخارست و اینترپل رومانی، پلیس این کشور 
بر اســاس مستندات و مدارک ارسالی، این فرد را دستگیر کرد. 
رئیس پلیس بین الملل ناجا گفت: »منصوری«  در حال حاضر 
در کشور رومانی است و  به دلیل محدودیت های پروازی با توجه 
به شیوع کرونا، روند انتقال و استرداد نامبرده به کشور در دستور 
کار جدی پلیس اســت و طی روز های آینده  انجام می شود. به 
گزارش ایرنا غامحسین اسماعیلی روز گذشته  )شنبه( در جمع 
خبرنگاران و در حاشیه مراســم تودیع و معارفه رئیس سازمان 
زندان ها و اقدامــات تامینی و تربیتی گفت: غامرضا منصوری 
در رومانی توســط پلیس اینترپل دســتگیر شــده، اما به دلیل 
 شیوع کرونا، چون هیچ پروازی انجام نشده فعا به ایران آورده 

نشده است.
 

چه کسی در گوگل عکس چرچیل را پاک کرد؟
حذف و سپس اضافه شدن عکس نخست وزیر انگلیس در زمان 
جنگ جهانی در گوگل جنجالی بر پا کرده و اینک این سوال را 
مطرح کرده که چه کســی در گوگل چنین کاری را انجام داده 
اســت. دیروز در لندن میان دسته راستی ها و طرفداران جنبش 
BLM دعوایــی رخ داد و امروز ســاعت 11:30 عکس چرچیل 

حذف شد.

کثیف ترین ابزار آمریکا در مذاکره با عراق
روزنامه القدس العربی نوشــت:جان پرکینز در کتاب اعترافات 
یک مزدور اقتصادی این شــرکت ها را کثیف ترین ابزار آمریکا 
برای ســیطره بر کشور ها و به تاراج بردن ثروت هایشان عنوان 
می کند. در پژوهش گروه مستقل مطالعات آینده عراق در سال 
2017 آمده اســت آمریکا باید ضرورت های قانونی برای حضور 
بلند مدت خــود در عراق را فراهم آورد. دشــواری فراوانی در 
مذاکرات عراق-آمریکا وجود دارد که زمان آن با توجه ویژه ای 
از ســوی آمریکا برای محقق ســاختن هدفی راهبردی یعنی 
حضور دائمی نظامی آمریکا برای پوشش فعالیت های این کشور 
نه تنها در عراق بلکه در تمام منطقه انتخاب شده است. موضع 
آمریــکا از موضع دولت عراق قوی تر اســت، زیرا آمریکایی ها 
چنانچه به خواسته خود نرسند از اقتصاد و گروه های تروریستی 
ونیز اهرم ایجاد شکاف در جغرافیای سیاسی عراق یعنی جامعه 

عراقی استفاده خواهند کرد.

حذف غیرقانونی قیمت ها از سایت های اینترنتی باعث 
مشکلات مردم شد

بهاره آروین، عضو هیئت رئیسه شورای شهر تهران با اشاره به 
تهدید غیرقانونی سایت های اینترنتی به منظورحذف قیمت های 
مســکن در تهران گفت: این امر در اوج فصل نقل و انتقالات 
مســکن و شرایط شــیوع کرونا، مشــکات عدیده ای را برای 
شــهروندان ایجاد کرده است. عجیب است که مسئولان امر از 
یک طرف شعار در خانه بمانید سر می دهند و از طرف دیگر، با 
سیاست هایی نسنجیده، چون حذف قیمت مسکن از سایت های 
اینترنتی، شــهروندان را مجبور می کننــد در گرما و ترافیک و 
کرونا، سرتاســر شــهر را زیرپا بگذارند و از این مغازه معامات 

ملکی به آن یکی بروند.

 بازی پشت پرده »سلبریتی ها« و »لابی من ها« 
در گود پارلمان

انتخابــات و بــازی احزاب تنها یک روی ســکه معادلات 
پارلمانــی اســت، امــا روی دیگــرش را »لابی من ها« و 
»سلبریتی های سیاسی« در درون گود پارلمان رقم می زنند. 
در مجلس یازدهم نیز چهره هایی که اسم شان به گوشمان 
آشناست کم نیســت، افرادی که شاید بتوان از آن ها تعبیر 
به سلبریتی های سیاسی کرد، ولی لزوما »لابی من« پارلمان 

نیســتند و شــاید نتوانند به آن توانایی هم برسند. قالیباف 
و میرســلیم از جمله ســلبریتی های سیاسی مجلس فعلی 
هســتند که یکی توانســت با کمک لابی من ها به کرسی 
ریاســت برســد و دیگری تا اینجای کار در مسیری شبیه 
عارفِ اصاح طلبان قرار گرفته است. برخی نمایندگان نیز 
با اینکه با برِند وزیر بودن به پارلمان آمده اند، اما انتخابات 
هیات رئیسه نشان داد قدرت لابی خوبی ندارند مگر نیکزاد 
که به لطف آذری زبان بودن توانست بر کرسی نایب رئیسی 
تکیه بزند. زاکانی، آقاتهرانی، پزشکیان، نادران، قاضی زاده 
هاشمی و ... از جمله نمایندگانی هستند که میتوان از آن ها 
به عنوان لابی من های مجلس جدید نام برد. / خبرآناین

هشتگ »حال ترامپ خوب نیست« در آمریکا ترند شد
بســیاری از کاربــران فضای مجازی بــه رفتار های دیروز 
رئیس جمهور آمریکا در ســخنرانی اش در دانشــگاه نظامی 
این کشــور در »وســت پوینت« ایالت نیویــورک واکنش 
نشــان دادند. یکــی از رفتار های وی که بــه گمانه زنی ها 
درباره ســامت »رو به زوال وی« دامن زده، استفاده از دو 
دست برای برداشتن لیوان آب حین سخنرانی بود. در پایان 
ســخنرانی هم ترامپ پلکان را با دقت خیلی زیاد، بســیار 
بیش از حد نیاز، پایین آمد. این دو رفتار باعث شــد کاربران 
هشــتگ »حال ترامپ خوب نیست« را در فضای مجازی 

داغ کنند و او را برای هدایت آمریکا مناسب ندانند

چه تعداد ایرانی صاحب سهام عدالت یک میلیون 
تومانی هستند؟

بعد از شروع فرایند آزادسازی سهام عدالت پس از 13 سال 
حالا گروه های مختلفی از مــردم دارای برگ های باارزش 
تقریبی 500 هــزار تومان و یک میلیون تومانی هســتند. 
پیگیری ها از ســتاد آزاد سازی سهام عدالت نشان می دهد، 
حــدود 6 میلیون نفر دارای ســهام یک میلیــون تومانی 
می باشــند. از سوی دیگر سهام 532 هزار تومانی مربوط به 
22.5 میلیون نفر، ســهام 492 هزار تومانی متعلق به حدود 
10 میلیــون نفر و همچنین 492 هزار تومانی مربوط حدود 

10 میلیون نفر میباشند. /تسنیم
منبع: تابناک

استرداد »منصوری« به کشور در دستور کار پلیس بین الملل ناجا است/ یک نماینده: »آی کیو« ایرانی ها از ۱۰۴ به ۶۸ کاهش 
یافته/ کثیف ترین ابزار آمریکا در مذاکره با عراق

511/1اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای  
فاقد ســند رســمی . برابر رای شــماره 139860306271004755 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج 
تصرفات مالکانه بامعارض متقاضی خانم اقدس قدیری  فرزند حجی قدیر به شماره شناسنامه 55 صادره از 
مشهد در3 دانگ مشاع از ششدانگ یک باب خانه به مساحت 191/90 متر مربع قسمتی از پاک 65 اصلی 
بخش  9 مشــهد واقع در طبرسی57 ) المهدی6( پاک 48 متعلق به خود متقاضی ) سهم مشاعی خودش( 
محرز گردیده است. لذا به منظور اطاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی 
که اشــخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشــند می توانند از تاریخ انتشار اولین 
آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تســلیم اعتراض، دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای مدت 

مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م.الف 985
تاریخ انتشار نوبت اول: 1399/3/11 
 تاریخ انتشار نوبت دوم: 1399/3/26

حمیدرضا افشار ـ رئیس ثبت اسناد و اماک منطقه پنج مشهد
***********************************************

511/2اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای  
فاقد ســند رســمی . برابر رای شــماره 139960306271000234 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد منطقه 
پنج تصرفات مالکانه بامعارض متقاضی آقای محمد مهدی ســیاح فرزند محمد حســن به شماره شناسنامه 
0924746221 صادره از مشــهد در دودانگ مشــاع از ششــدانگ یک باب خانه به مساحت 150 متر مربع 
قســمتی از پاک 223 فرعی از 11 فرعی از80  اصلی بخش 9 مشــهد   واقع در عبادی 103 پاک 1/38 
خریداری از محمد صفری محرز گردیده اســت. لذا بــه منظور اطاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 
روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می 
توانند از تاریخ انتشــار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید، 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است 
در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م.الف983

تاریخ انتشار نوبت اول: 1399/3/11 
 تاریخ انتشار نوبت دوم: 1399/3/26

حمیدرضا افشار ـ رئیس ثبت اسناد و اماک منطقه پنج مشهد
********************************

511/3اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای  
فاقد ســند رســمی . برابر رای شــماره 139960306271000232 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج 
تصرفات مالکانه بامعارض متقاضی خانم وجیهه ســیاح فرزند غامرضا به شماره شناسنامه 3069 صادره از 
مشهد در دو دانگ مشاع از ششدانگ یک باب  خانه به مساحت 150 متر مربع قسمتی از پاک 223 فرعی 
از 11 فرعی از80  اصلی 9 بخش مشهد  واقع در عبادی 103 پاک 1/38 خریداری از محمد صفری محرز 
گردیده اســت. لذا به منظور اطاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که 
اشــخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی 
به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض، دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و 

عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م.الف981
تاریخ انتشار نوبت اول: 1399/3/11   تاریخ انتشار نوبت دوم: 1399/3/26

حمیدرضا افشار ـ رئیس ثبت اسناد و اماک منطقه پنج مشهد

****************************************
511/4اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای  
فاقد ســند رســمی . برابر رای شــماره 139960306271000228 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج 
تصرفات مالکانه بامعارض متقاضی زهرا سیاح فرزند محمد حسن به شماره شناسنامه 0923591291 صادره 
از مشهد در دو دانگ مشاع از ششدانگ یک باب خانه به مساحت 150 متر مربع قسمتی از پاک 223 فرعی 
از 11 فرعی از80 اصلی بخش 9 مشــهد  واقع در عبادی 103 پاک 1/38 خریداری از محمد صفری محرز 
گردیده اســت. لذا به منظور اطاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که 
اشــخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی 
به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض، دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و 

عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م.الف979
تاریخ انتشار نوبت اول: 1399/3/11 
 تاریخ انتشار نوبت دوم: 1399/3/26

حمیدرضا افشار ـ رئیس ثبت اسناد و اماک منطقه پنج مشهد
***************************************

511/5اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای  
فاقد ســند رســمی . برابر رای شــماره 139860306271004735 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج 
تصرفات مالکانه بامعارض متقاضی فاطمه زارع شــوروکی فرزند عبدالعلی به شماره شناسنامه 671 صادره 
از مشــهد در یک نیم دانگ مشاع از ششدانگ یک باب خانه به مساحت 191/90 متر مربع قسمتی از پاک 
65  اصلی بخش 9 مشهد  واقع درطبرسی 57 المهدی 6 پاک 48   متعلق به خود متقاضی ) سهم مشاعی 
خودش ( محرز گردیده است. لذا به منظور اطاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود 
در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید، ظرف مدت یک ماه از 
تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت 

مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م.الف987
تاریخ انتشار نوبت اول: 1399/3/11   تاریخ انتشار نوبت دوم: 1399/3/26

حمیدرضا افشار ـ رئیس ثبت اسناد و اماک منطقه پنج مشهد
******************************************

511/6اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بردسکن 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای  
فاقد ســند رســمی . برابر رای شــماره 139960306021000062 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رسمی مستقر در واحد ثبتی ملک بردسکن تصرفات مالکانه 
بامعارض متقاضی بمانعلی قانعی زارع  فرزند محمدبه شــماره شناسنامه 36 صادره ازبردسکن درششدانگ 
یکباب ســاختمان به مســاحت 84/90  متر مربع درقســمتی ازپاک  460 فرعی از4 اصلی واقع درخراسان 
رضوی بخش 4 بردســکن خریداری از مالک رسمی ورثه غامرضا طالبی محرز گردیده است. لذا به منظور 
اطاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شــود در صورتی که اشــخاص نسبت به صدور 
ســند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض 
خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود 
را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول:99/3/11  . تاریخ انتشار نوبت دوم: 99/3/26

غامرضا گنج بخش-رئیس ثبت اسناد واماک بردسکن

511/7اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بردسکن 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای  
فاقد ســند رســمی . برابر رای شــماره139960306021000061  هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رسمی مستقر در واحد ثبتی ملک بردسکن تصرفات مالکانه 
بامعارض متقاضی بمانعلی قانعی زارع  فرزندمحمد به شــماره شناسنامه 36 صادره ازبردسکن درششدانگ 
یکباب ســاختمان به مساحت 85/40 متر مربع قسمتی ازپاک 460 فرعی از4 اصلی واقع درخراسان رضوی 
بخش 4 بردســکن خریداری از مالک رســمی ورثه غامرضا طالبی محرز گردیده است. لذا به منظور اطاع 
عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شــود در صورتی که اشــخاص نســبت به صدور سند 
مالکیت متقاضی اعتراضی داشــته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود 
را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را 
به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضــای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول:99/3/11 

 تاریخ انتشار نوبت دوم: 99/3/26
غامرضا گنج بخش-رئیس ثبت اسناد واماک بردسکن

*******************************************
511/8اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای  
فاقد ســند رســمی . برابر رای شــماره 139960306271000536 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج 
تصرفات مالکانه بامعارض متقاضی خانم عالیه عبداللهی خورقی فرزند غام حســین به شــماره شناسنامه 
631 صادره از مشــهد در ششدانگ یک باب خانه به مســاحت 78/82 متر مربع قسمتی از پاک 71 اصلی 
بخش  9 واقع در  خیابان مسلم جنوبی 8 فضه 5 پاک 95 اعیان متعلق  به خود متقاضی  و عرصه موقوفه 
حکاک محرز گردیده است. لذا به منظور اطاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در 
صورتی که اشــخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید، ظرف مدت یک ماه از 
تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت 
مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م.الف225 تاریخ انتشار نوبت اول: 

1399/3/26. تاریخ انتشار نوبت دوم: 1399/4/10
حمیدرضا افشار ـ رئیس ثبت اسناد و اماک منطقه پنج مشهد

********************************************
511/9اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای  
فاقد سند رسمی . برابر رای شماره 13996030627100208 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج تصرفات 
مالکانه بامعارض متقاضی خانم اکرم هفت رنگ فرزند محمد علی به شــماره شناســنامه 19249 صادره از 
مشــهد در ششدانگ یک باب خانه به مساحت 134/80 متر مربع قسمتی از پاک  83 فرعی از 155 اصلی 
بخش  9 واقع در جاده ســیمان علی آباد لاله1 هنرستان حضرت زهرا ) ص( جنب سوپرمارکت  خریداری از 
مالک رســمی آقای عباس رمضان زاده محرز گردیده است. لذا به منظور اطاع عموم مراتب در دو نوبت به 
فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ 
رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی 
اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد شد. 

م.الف211 تاریخ انتشار نوبت اول: 1399/3/26. تاریخ انتشار نوبت دوم: 1399/4/10
حمیدرضا افشار ـ رئیس ثبت اسناد و اماک منطقه پنج مشهد


